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A munkaszervezés javításával, a géppark jobb kihasználásávalNéhány évvel ezelőtt, amikor megjelentek vállalatunknál az első gumikerekes önjáró bányagépek, akkor elintéztük azzal — főleg mi laikusok —, hogy „Hát igen, ez a jövő bányászata”. Valahogy rajta is ragadt az önjáró technikán a jövő idő, Pedig már van múltja és ami még „lényegesebb”, jelene is.A III. sz. bányaüzemben például ma már a két GHlI-s csapat adja az érc termelés csaknem .44 százalékát. Ez a -két brigád már korábban is jelentős részt vállalt az üzemi terv teljesítéséből, de talán nem túlzás kimondani — néhány hónapja meghatározó szerepet játszik a termelésben.A nyár derekán ugyanis megnövelték a két önjáró technikával dolgozó csapat létszámát. Ennek kapcsán kerestük fel Peí/iő Ernőt, a III. sz. bányaüzem főmérnökét.
— Mi indokolta, hogy a 

hét GHH-s csapat munka
helyeit nagyobb létszámmal 
telepítsék?— Amióta önjáró technikával dolgozunk, tehát már a beindulás óta, az ácsolás, ^biztosítás gépesítése a legfőbb probléma — magyarázza a főmérnök. — Adva

Intézkedések a hatékonyság növelésérevannak, a nagy teljesítményű szállító-rakodógépek, a korszerű fúrókocsik, de ahhoz, hogy megfelelő módon kihasználjuk ezeket, több ácsolási, biztosítási munkát kell végezni. Márpedig mivel ez ma még kézi erővel történik, a gépesítés hiányát -létszámnöveléssel pótoltuk. Reméljük azonban, hogy a Szolgáltató üzem által gyártott ' szervizkocsik megoldják majd ezt a problémánkat, hiszen legfőbb törekvésünk, hogy elsősorban gépesítéssel tovább tudjuk növelni a teljesítményeket.
— A létszám növelése mi

lyen eredményekkel járt és 
milyen problémákat kellett 
megoldani?— A GHH-s csapatok az első félévben tonnatermelé- sünk 29,7, fémkilogramm- tbrmelésünk 27,8 százalékát ddták. Az átszervezés óta 43,6, illetve 43,4 százalék ejz az arány. Az arány alakulásában természetesen közrejátszott az is, hogy a GHH-s csapatok létszámnövekedése a hagyományos technikával dolgozó munkar ljelyek rovására történt. Ez q növekedés azonban nem

csupán a nagyobb telepítésből ered, hiszen a tonna/fő/ műszak teljesítmények 9,6 tonna, műszak körül állandósultak. A nagyobb telepített létszám persze új problémákat is szül. Például gondoskodni kellett megfelelő munkahelyről — elegendő vájvégi biztosításról —, javítani kellett a munkaszervezést. Éppen ezért megnöveltük a felügyelet és a kiszolgálók létszámát is. Az önjáró technika jobb kihasználtsága révén nőtt a gépek kihasználtsági foka, de éppen emiatt a gépek meghibásodása gyakoribb, elhasználódása gyorsabb.— Ez milyen terheket ró 
a gépészet szakembereire?— Nem titok, hogy sok a gond az alkatrészellátással. A gépészeten dolgozók minden tőlük telhetőt megtesznek, hogy ne legyen fennakadás a termelésben. A rendszeres és gondos karbantartás mellett nemegyszer bizonyos alkatrészek legyártásával is orvosolni tudták a menet közben jelentkező problémákat.— Ennek ellenére sokat foglalkoztat bennünket a

géputánpótlás problémája. Az 1-es számú GHH túl van már a 10 ezer, a 2-es és a 3-as a 8 ezer üzemórán. Ha hatvan kilométeres óránkénti sebességet számítanánk — mint mondjuk egy gépkocsinál —, akkor azt mondhatnánk, már félmillió kilométert futottak. És egyszer ezek a gépek is elhasználódnak. A hidraulikus fúrókalapácsok évenként körülbelül 100 ezer méter fúrólyukat fúrnak, teljes elhasználódásuk gyorsan bekövetkezik.
— Hogyan látja az önjá

ró technika jövőjét?— Az önjáró technika alkalmazásának előnyei ismertek. Rugalmas, gyor sabb és termelékenyebb, mint a hagyományos technológiák. Az utóbbi időszak eredményei is ezt bizonyít ják, de akad még tennivaló. A munkaszervezés további javításával, a géppark még jobb kihasználásával, s a ma még hiányzó gépek beszerzésével tovább növelhetjük a teljesítményeket — mondotta végezetül Felhő Ernő. Nógrádi Gábor Tovább a lenini úton
Évente kétezer dolgozó részesül 
szakmai képzésben és továbbképzésbenValahányszor, ha végig izgultam egy-egy szakmai yetélkedőt, valami megfoghatatlan jó érzés vett erőt rajtam. Olyan fiatalok tétiek tanúbizonyságot magas szintű mesterségbeli tudásról, akik néhány éve bizony rnég vajmi keveset tudtak a bányászatról, tán még vállalatunk létezéséről sem hallottak. Ilyenkor joggal üagad a büszkeségtől a zsűritagok keble — hisz többségük vállalatunk üzemeinek vezető beosztású szak

emberei —, s drukkerként, vagy egyszerű érdeklődőként jó érzés uránosnak lenni.Az ilyen vetélkedők nemcsak a fiatalok szorgalmát rátermettségét bizonyítják, hanem a vállalatnál folyó szakmai képzés, továbbképzés színvonalát is megmutatják. Bizonyára kevesen tudják, hogy vállalatunknál évente mintegy kétezer dolgozó szerzi meg, vagy gyarapítja azt a szakmai tudást, azokat az ismereteket, amelyek munkája vég

zéséhez szükséges. Egyebek között erről beszélgettünk 
Nagy Zsigmonddal, a személyzeti osztály vezetőjével és Balogh Tiborral, az oktatási csoport vezetőjével.

— A szakmai, illetve 
szakmunkásképzés milyen 
területre terjed ki vállala
tunknál?

— A vállalat profiljának megfelelően 22 munkaterületre képezünk ki dolgozókat — mondja Balogh Tibor. — A betanító jellegű tanfolyamokat — például

segédvájár, mozdonyvezető, bányagép- és berendezéskezelő, ív- és lánghegesztő stb. — évente 300—350 dolgozó végzi el. Ezen felül közel 200 azoknak a száma, akik a vállalatnál vájár, mélyfúró, vagy vegyipari szakmunkás tanfolyamot végeznek és tesznek eredményes vizsgát. Az új gépek és berendezések, az új technológiák alkalmazása új ismereteket igényel. Ezért ha szükséges, olyan továbbképző tanfolya- 
(Folytatás a 3. oldalon)

Október 11-én kibővített választó küldöttértekezlet volt a II. sz. bányaüzemben, melyen a szakszervezeti bizottság cs a számvizsgáló bizottság újjáválasztására is sor került. Felvételünkön Kukái András szb-titkár a beszámolási időszakban végzett munkát elemzi. (Tudósítás az 5. oldalon.)

Minél inkább távolodunk időben 1917 októberétől, annál tisztábban rajzolódik ki az emberiség előtt a Nagy Októberi Szocialista Forradalom semmihez sem fogható nagysága, felülmúlhatatlan jelentősége. Október szülötte, az új társadalmi rend, világrendszerré vált. Eszméi, tapasztalatai ösztönzőleg hatottak a kommunista- és munkásmozgalomra. Az elnyomott népek harcának eredményeképp egész sor ország lépett a szocialista építés útjára.Ezekben az években a győztes szocializmus hatására olyan gyökeres változások mentek végbe a nemzetközi viszonyokban, melyek lényegesen megerősítették az antiimperialista békeszerető erők pozícióit. A forradalom olyan hatalmas erőket szabadított fel, melyek viszonylag rövid időszak alatt megváltoztatták a világ arculatát.A két legfőbb politikai irányvonal: a háborúval való fenyegetőzés, melyet az imperialista erők képviselnek és a béke, illetve a békés egymás mellett élés — a szocialista irányvonal — az októberi forradalom győzelmével kezdődött el. Az imperializmus háborús konfliktusokat robbantott ki a világ számos térségében. Hol kiéleződött, hol enyhült a helyzet, de békeidőben még sohasem volt olyan feszült, mint napjainkban. Mégis optimistának kell lennünk, mert meggyőződésünk — a bonyolult nemzetközi helyzet ellenére —, hogy a nukleáris háborút el lehet kerülni, hogy biztosítani lehet a legfőbb emberi jognak: a békés élet jogának érvényesülését.Október győzelme magasabb fokra emelte a forradalmi antiimperialista erők együttműködését. A történelemben első ízben testesítette meg a politikában az internacionalizmus elveit. E politika világtörténelmi jelentőségének eredménye volt a Szovjetunió létrejötte.Az októberi forradalom óta a szocializmus olyan erőként száll síkra a nemzetközi küzdőtéren, mely szilárd és következetes békepolitikát folytat, védelmezi a népek egyenjogúságának és függetlenségének elvét, s eltökélten küzd az elnyomás és kizsákmányolás minden formája ellen. Ez a politika volt és marad a legfontosabb tényező, mely ellenszegül az imperializmus agresszív stratégiájának; ez a legfőbb záloga a béke megóvásának, s fegyvere a népek akadálytalan fejlődésének és társadalmi haladásáért folyó aktív küzdelmének.
Október forradalmi ösztönző hatása tehát növekvő erővel érvényesül a világméretű társadalmi haladás valamennyi döntő irányában. S ez nem is lehet másként. Hiszen e hatás annak a forradalomnak a szülötte, mely új korszakot nyitott az emberiség történelmében. Október felhívása „Békét a népeknek!” ma különösen nagy erővel visszhangzik az egész világon. Hagyó Árpád
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„Elnöknyűvő” tanácstag Az ifjúság helyzete 
a Kutató-mélyfúró üzemben

Cserkútnak, Kővágószőlősnek, Kővá^ótöttösnek és Bakonya községnek 25 tanácstagja van. Ezek közül az egyik legrégebbi tag Van
csa Gyula, aki 1966 óta tanácstag és most ismét megválasztották az elkövetkező öt évre a Kővágószőlősi Községi Közös Tanács tagjának.

— Hogyan sikerült ez is
mét?— Talán azért is — mondja —, mert kővágószőlősi születésű révén az egész tagság ismer, de én is a legmesszebbmenőkig ismerem őket, gondjaikat, problémáikat és e. lehetőségekhez képest eljárok ügye ikben a helyi tanácsi vezetőkhöz, akiket szintén személyesen ismerőn. Megelégedettségről nem beszélhe
A szakszervezeti 
csoportértekezletek 
tapasztalatai 
a III -as bányaüzemben

Üzemünkben is szeptemberben bonyolították le körlet- és részlegszinten a szak-
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ss tek, mert a lehetőségeinket merőben meghatározza a tanácsi rendelkezésű anyagi bázis, amely tudvalevőleg nagyon kevés. így hát két tűz között vagyok én is a társaimmal együtt. A tagság kéri az utat és a közművesítést a szőlőhegyen, én tudom, hogy erre nem mostanában lesz pénz. Társulással talán előbbre juthatnánk, de ez nem köny- nyű. Fontosabbak is vannak. Például a faluban levő iskola gondja, amely csaknem életveszélyes, de helyreállítása nem gazdaságos, így a meglevő telepit kellene kibővíteni a négy alsó tagozatos osztály számára.— A megyei tanács elismerte a kérés jogosságát, de így is nehéz. Rengeteget kell még kilincselni. De a kitartás mindig hoz valami eredményt. Erre példa a község belső útjainak felújítása is, amely nagy örömet szerzett a választóknak. Negyedévenként van tanácsülés, melyek a korábban kiadott napirendi pontok szerint folynak.Vancsa Gyula 1955 óta dolgozik vállalatunknál. A bányamérésnél, majd az ÉDÜ osztályozónál dolgozott és dolgozik a mai napig is. Van résztvevői múltja a tanácsnál. Mint viccesen mondja: Négy elnököt nyűtt el.Irta és fényképezte:Keller Gábor

szervezeti bizalmi, főbizalmi választásokat. Erre a felkészülést már májusban megkezdte az üzemi szak- szervezeti bizottság. Fontos feladatnak tartotta, hogy a politikailag előkészített csoportértekezleteken a szervezeti felépítésben meghatározott tisztségviselők személyi feltételei biztosítottak és helyesen értelmezve legyenek.A fegyelmezett légkörű választásokon a tagság több mint kétharmada részt vett és az előzetes javaslattal értettek egyet többségében. A véleménynyilvánítások őszinték és kritikusak voltak, néhány kérdésben élesen fogalmaztak. A legtöbb helyen a következőkkel foglalkoztak : bérkérdés, . résznyugdíj, lakáshelyzet, az albérleti hozzájárulás vidékre való kiterjesztése, fedett autóbuszvárók Pécsett és Szentlőrincen, a nagycsaládos üdülőjegyek kevés száma az iskolai szünidőre.A jól sikerült csoportértekezleteken megválasztásra került 9 főbizalmi, 12 főbizalmi-helyettes, 57 bizalmi és 58 bizalmi helyettes.A választások azt tükrözték, hogy megindult egy fia- talodás a tisztségviselők valamennyi szintjén, ami érthető, hisz ez jellemzi szak- szervezeti tagságunkat is.Franyó József

A fiatal dolgozók helyzetéről beszélgetünk Vágó Zol
tán geológus mérnökkel, a Kutató-mélyfúró üzem ifjúsági felelősével.

— Mit jelent az, hogy if
júsági felelős?— Vizsgálja az itt dolgozó fiatalok helyzetét, speciális problémáit, feladatait. Igyekszünk megkeresni azokat a megoldásokat, amelyekkel meg tudjuk oldani a problémákat, hogy meg- •tarthassuk őket, hogy kötődjenek vállalatunkhoz. Mint KISZ-tag, nagyon szoros a kapcsolatunk a KISZ- szervezettel.

— Milyen arányú a fiata
lok száma a Kutató-mély
fúró üzemben?— A 30 éven aluli fiatal dolgozóink száma az össz- dolgozók 34 százaléka. Körülbelül hasonló a megyei és az országos átlag is. Munkaterületük sokféle, a segédmunkástól az üzemegységvezetőig terjed. Végzettségük is 8 általánostól az egyetemig. Nyilvánvaló, hogy ez is befolyásolja a problémák sokrétűségét, ötvenhat KISZ-tagunk van, ez kevés, a tagság növelése egyik fontos feladatunk.
A segítés újabb formája

Tájékoztató a letelepülési segélyről
A fiatal házasok, a saját otthonra várók égető gondja az egyre magasabb lakásárak. Sokan még a „beugró” összegét is nehezen, vagy egyáltalán nem tudják összegyűjteni. Hogy elköltözhessenek a szülőktől, vagy az albérletből, minden kereseti forrást megragadnak a fiatalok, s természetesen a lehetséges kölcsönök minden fajtáját igénybe veszik. Ez utóbbi skálája az idén bővült a letelepülési segély- lyel.
— Kik részesülhetnek az 

effajta segélyből? — kértünk tájékoztatót a KISZ MÉV Bizotsága titkárától, Hrisz- 
tov B. Ivántól.— A segélyt kaphatják a vállalat azon dolgozói, akik megfelelő gazdasági munkát és politikai tevékenységet folytatnak, első otthonukat a tárgyévben kapják, vagy építik. A letelepülési segélyre javasoltakról először az üzemi négyszögek döntenek. A végleges odaítélésről a vállalati lakástámogatási bizottsággal egyeztetve és a vállalatvezetés véle
Népfrontválasztás
az újmecsekaljai városrészbenA Hazafias Népfront újmecsekaljai III. körzeti bizottsága körzeti gyűlést tartott a Bánki Donát úti Általános Iskola nagytermében. Nagy érdeklődés mellett dr. Kovács Attiláné, a népfrontbizottság elnöke beszámolójában értékelte az elmúlt öt év munkáját.— A népfrontbizottság egyik legfontosabb céljának tartotta a lakossági érdekek képviseletét és az érdekek egyeztetését — mondotta az elnökasszony.A lakáshelyzetről elmondta, hogy némi javulás tapasztalható, elsősorban a PIK által végzett lakásfel

— Milyen a helyzetük a 
fiataloknak?— Külszíni üzem vagyunk, így pénzügyi helyzetünk eleve nem túl jó. Az alapbéreken alapvetően nem tudunk változtatni. Mozgóbéreknél az a helyzet, hogy a lényegesebb, tehát jobban premizált munkákra szívesebben veszik igénybe a tapasztaltabbakat. A pályakezdés szokásos gondja az alacsonyabb jövedelem és a la- káskérdés megoldatlansága. Ez utóbbi nálunk fő kérdés a magas költségek miatt. Az elmúlt évek kedvezőek voltak, sajnos most közel sem rózsás a helyzet, bár az üzem és a vállalat mindent megtesz javításáért. Az idén még nem kaptunk lakást, de remény és ígéret van azaz, hogy jövőre javulni fog a helyzet. Persze a „beugró” magas összege akkor is problémát fog jelenteni.

— Hogyan dolgoznak az 
üzemi fiatalok?— Azt hiszem nem lehet általános kifogás ellenük. Két ifjúsági szocialista brigádunk, az M—L 1 és a Számítógépes csoport kiváló munkaeredményeket ért el az utóbbi időben. Természetesen a többiek zöme is

ményezése után a KISZ-bi- zottság dönt.
— Az egyértelmű, hogy 

az egyre magasabb lakás
árakhoz kívántak hozzájá
rulni. Milyen plusz kötele
zettséget vállalnak ezzel a 
fiatalok?— A visszafizetésen túl semmit. Nem kell plusz éveket aláírni. Az összeget hozzárakjuk a vállalattól kapott kölcsön összegéhez. így biztosítjuk a visszafizetést.

— Milyen alapból fizet a 
KISZ-bizottság?— Év elején felhívással fordultunk dolgozóinkhoz, járuljanak hozzá az anya

újítás területén, míg a kommunális ellátásban, közlekedésben és kereskedelemben lassúbb a fejlődés. Kiemelten szólt a környezet- védelemről, ezen a területen elsősorban az emberek szemléletváltozása a legfontosabb feladat. A beszámoló vitájában a felszólalók tovább gazdagították az elmúlt öt év munkájának számvetését. Többen javasolták és kérték, hogy állítsák vissza az újmecsekaljai orvosi rendelőben a reumatológiai osztályt, mert az idős, beteg emberek szinte képtelenek bejárni a városi SZTK-ba. Az egyik felszó

megállja helyét. Az idekerülő szakemberek zömét rövid betanulási idő után „bedobják a mélyvízbe”. Aki pedig jól megállja helyét, azt hamarosan felelősség- teljes munkával bízzák meg. így aztán több fiatal is van vezető beosztásban, például mint üzemegységvezető, főfúrómester, csoportvezető, vagy különböző témák felelősei. Társadalmi munkákban is megállják a helyüket, mint például vasgyűjtésben, óvoda és iskola pat- ronálásban. Emellett olyan speciális dolgot is végeztek a közelmúltban, mint a pécsi ásványgyűjtő találkozó megrendezése.
— Hogyan ítéled meg az 

ifjúsággal való foglalko
zást?— Azt hiszem, itt a fő probléma a kampányszerűség. Egy-egy ifjúsági parlament előtt fellángol, utána lehiggad. Pedig éppen a folyamatos törődés segítené elő az üzemhez kötődést. Persze a kölcsönösség itt is fontos, nekünk nemcsak kérni, hanem adni is kell. Ha a kettő egyenlegben van, akkor azt hiszem, előbb- utóbb minden probléma megoldódik. Koch László

gi alapok bővítése érdekében szervezett kommunista szombathoz. A befolyt pénzösszegből képeztük a letelepülési segélyt. A felhívásban előre közölt célt olyannyira támogatták dolgozóink, hogy az eddigi évekhez viszonyítva 3,5 szeresére nőtt a március 23-i bevétel.
— Családiház-építő és la

kásigénylő bőven lesz jövő
re is. De vajon ők is része
sülnek-e ilyen segélyből?— Az idei próbálkozásunkkal egy folyamatot szeretnénk elindítani. Az első év jó tapasztalatai alapján kijelenthetem, hogy jövőre is tudunk segíteni néhány lakásigénylő pénzügyi gondjain.

— A legfontosabbat a vé
gére hagytam. Mennyi a 
legmagasabb kifizethető ősz- 
szeg?— Harmincezer forint.Helstáb Judith

laló sérelmezte, hogy a kiserdő rendbe tételét követően a MÁV által kivágott fák hulladékait nem takarították el. Egyetértésre talált az a megfogalmazás, hogy a környezet védelméért többet kell tenni a lakóknak, de a népfrontbizottság is nyújtson az eddigieknél hathatósabb segítséget.A gyűlés egyhangúlag elfogadta a népfrontbizottság beszámolóját. Ezt követően megválasztották a 31 tagú bizottságot. Az elnök újból dr. Kovács Attiláné lett.K. M.

Hősi halált 
halt mind 
a huszon
három

Orosz nyelvű felirat az 
obeliszken: „23 magyar 
önkéntes vörösgárdista
nyugszik itt, akik Port- 
Petrovszk védelmezése 
közben 1918 szeptemberé
ben estek el!”

Messze Magyarországtól, a 
kaukázusi hegyek lábánál, a 
Kaspi tenger partján 23 névte
len katona sírja.

Régen, 1918 nyarán történt, 
heves és véres harcok dúltak 
Port-Petrovszk (ma Mahacskala, 
Dagesztáni Autonóm Köztársa
ság fővárosa) térségében a fia
tal Vörös Hadsereg és a fehér 
nacionalista bandák között. Ide 
érkeztek Asztrahany városából 
az I. nemzetközi vörös ezred 
katonái, túlnyomó részt (körül
belül 300—350 fő) volt magyar 
hadifogoly. A parancsnokok 
között voltak Gavró Lajos, Sza
bó Sándor, Dömök József, Erős 
Miklós, Kovács László, Szikora 
Károly és mások.

A magyar lovas- és gép
puskás egységek a Dagesztán- 
)an dúló polgárháború szinte 
valamennyi frontszakaszán hő
siesen harcoltak a szovjet ha
talom megszilárdításáért. A 
„Vörös Harcos” című újság ír
ta: „... szerették őket fegyel
mezett, odaadó szolgálatukért, 
keményen és férfiasán harcol
tak, nem egyszer vetették visz- 
sza a vadul támadó ellenforra
dalmárokat pusztító géppuska- 
sorozataikkal”. Vállvetve küz
döttek magyarok és dagesztá- 
niak, de a pillanatnyi túlerő le
győzte őket, Port-Petrovszk vá
rosa ideiglenesen a fehérek ke
zére került. A fehér terror ez- 
ittal is kegyetlen volt. Az el
fogott 23 magyar vörösgárdis
tát élve temették el a város 
szélén levő tengerparti föveny
be.

„Tisztelet és dicsőség hősi ha
lált halt drága elvtársainknak 
— írta a Vörös Harcos című 
újság — Oroszország hálatelt 
szívvel emlékezik önfeláldozó 
hősiességetekre a Port-Pet- 
rovszkba visszatérő dagcsa- 
tániak méltó emlékművet állí
tanak sírotok fölé.”

Ma Mahacskala mellett, a kis 
halászfalu közelében ott áll az 
emlékmű, amelyről soha nem 
hiányoznak a friss virágok.

Nagy Larissza

Az új politikai 
oktatási év 
kezdetén

Megkezdődtek az 1985/86. évi 
politikai oktatások különböző 
foglalkozásai. Székely Endre, 
a IV. sz. bányaüzem pártbi
zottságának oktatási felelőse 
tájékoztat az új oktatási 
év előkészületeiről, fela
datairól, az elmúlt évek tapasz
talatain alapuló változtatások
ról.

— Az M—L egyetemen és a 
középiskolában már megkez
dődtek az előadások. Az üzem 
káderképzési és utánpótlási fe
ladatainak megoldását biztosít
ja az M—L középiskolai két 
osztály, egy első és egy máso
dik évfolyam. Mindkét osztály 
propagandistáit is üzemünk ad
ja.

— A tömegpropaganda okta
tás október 21-én kezdődött, fő 
feladata az MSZMP XIII. kong
resszusa anyagának részletes 
feldolgozása, továbbá, mint he
lyi sajátosság, a Baranya me
gyei pártértekezlet anyaga. A 
műszakbeosztástól függően 2—3 
propagandista vezeti minden 
alapszervezetnél a foglalkozá
sokat. 8—10 foglalkozáson vesz 
részt minden beiskolázott. A 
feldolgozott kongresszusi anyag 
megtárgyalása mellett foglal
koznak a napi aktuális esemé
nyekkel, a helyi, ránk háruló 
feladatokkal, a kongresszus ha
tározatait, átültetjük az életbe.

— A tömegoktatásban egysé
gesen a „társadalmi fejlődé
sünk időszerű kérdései” című 
tanfolyamot indítjuk. A hallga
tók rendelkezésére bocsátott 
anyag általános betekintést 
nyújt gazdasági, politikai éle
tünkbe, ez kapcsolódik a kong
resszus anyagához.

— Nyugdíjasok miatt több új 
propagandistát vonunk be az 
oktatásba. A propagandisták 
kellő felkészítése és a rendel
kezésükre bocsátott anyag biz
tosíték arra, hogy az 1985/86-os 
oktatási évet is sikeresen zár
hassuk.

Tóth János
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Megnyerő volt a fogadtatás és miden megfelelt—' 'MágyárszékT -gyerek" vagyok, a nevem Lovas An
dor, 1960-ban születtem. A középiskoláimat Komlón végeztem. Véletlenül lettem geofizikus mérnöji,, a családban. nem dolgozott ilyen területen sénki. Egyik ősz-- tály társam érdeklődött á geofizika ..’után, megtetszett;., belemélyedtem és végül-kettőnk közül én választottam ezt á pályát. .— 1985 nyarán végeztém a Nehézipai‘1 Műszaki Egyetem bányamérnöki karának geofizikai ágazatán. Két évé nős vagyok, féleségem szintén a' NME-n végzett; gé-' pészmérnök, termelési rend-'' szérszérvező. A Mechanikai Laboratóriumban dolgozik:

. Hogyan - kerültél faz 
üzémÍinkhÖz?J- ... „— Egy tanárom -javaslatára..jöttem ide -körülnézni. Olyan, megnyerő .Volt. a, lm gadtatás és úgy ítéltem meg a körülményeket, rpeg azanyagi- - feltételeket, hogy.- minden .megfelelt. Szeretnék itt .maradni., ;Nagy ,-teg-.,. veim • ügyén .addig még nincsenek, amíg az ismerkedés, ' betanulás, beilleszkedés időszaka tart.— Mi történt eddig? . ,— Miután idekerültem,két hétig kísérettel az operátori munkával ismerkedtem. Igen sók- -segítséget- kaptam. Jelenleg . egyedül járok mérni, mint operátor és pár hétig ellenőrző méréseket végzek. A többit még nem tudnám pontosan megmondanj. . ...

— Gondok, problémák?

a falmérő műszert hitele- Bálint Jenő felvételeLovas -Andor leszállás előtt siti az érces etalonon.— . Ugyanazok a .gondjár imK mint'a többi. fiatalnak. Az egyik a lakás. Albérletben lakunk' itt Pécsett, a díja elég magas. Nemrég . .jöttünk, _. a költözködésre és a -berendezésre sok időnk és pénz- zünk. elmept. Nehéz az éjlétmódváltás ■ is. Az egye-. .-térni évek. viszonylagos kötetlensége után meg kell szoknunk' a . korai' kelést, a pontos időbeosztást. Igyek-. szünk alkalmazkodni 'áz új életritmushoz.
S.-ilé Forr Anikó

Az arany és utána ?
Lambrecht Kálmán szocialista brigád

Kevés brigád dicsekedhet - olyan eredményekkel, mint a IV. sz. bányaüzem geológia részlegén dolgozó Lamb- , recht, Kálmán szocialista brigád. 1969 óta öt alkalom-, mai arany fokozatot.. nyertek, három alkalommal pedig munkájukkal kiérde- ., méltók,az Üzem kiváló, brigádja címet. > A címek mö? gött igen komoly szakmai. . társadalmi tevékenység van. Mik is ezek, konkrétan, erről beszélgettünk ifj. Búj-, 
tor Bélával, aki lassan négy éve a brigád vezetője.— A brigád tagjai részint a .geológiai részlegnél, részint a tervezésben dol-,;. goznak, összesen 18-an va- gyünk. A - tagok szakmai . képzettségét tekintve, öten mérnöki képesítéssel, egy fő matematika—-fizika szakos", diplomával rendelkezik, a többiek is mind technikusok, Illetve két- fő műszaki, rajzoló.

— Mik a napi feladatok? ■ Nem - fontossági , sor-.rendben mondom, tulajdonképpen két részre bontható, a tevékenységünk. Az egyik fő csoport a bányabeli ku- tatóvágatök helyének'kiszerkesztése, megtervezése, továbbá a bányabeli fúrásos kütatások megtervezésé, irányítása,^ az így nyert adatok alapján alaptérképek, szel.- ■ 
vények készítése. A konkrét napi .termeléshez,kapcsolódó tevékenységünk pedig a munkahelyek döku- ’• méntálása, megtervezése, az azokhoz szükséges térképek elkészítése.- Talán, megemlítenéíti azt, hogy a számítógépes- adatfeldolgozás beállításával együtt, jelentkező :.'prdb; lémákat úgy tűnik-..sikere

sen oldja , meg a, brigád. Az ■ utóbbi .időszakban ,a részleghez felvett fiatal műszakiak képzettsége megfelel a j elenlegikövetelményeknek. De .ezen túl a brigád tagjai ''rendszeresen- részt vesznek á Magyarhoni-Föld-' tani Társulat által szervezett. előadásokon, szakmai továbbképzéseken, s- akinek . a napi munkájához szükséges, .beiratkozott programozó tanfolyamra.
— . Beszéljünk a- brigád 

egyéb, dolgairól.— Dicsekvés nélkül mond-, hatom, -hogy -jó. brigád a miénk,. Részt. veszünk minden üzemi, és vállalati ren-, dezvényen, ■ nem, is kis sikerrel, Áz elmúlt évben az MM-mozgalom városi döntőjéig jutottunk; Ami az egyéb ' • brig'ádréndezvőnye-

(Folytatás az 1. oldalról) mókát is indítunk, amelyek egy adott szakmai végzettségre, tudásra épülnek, azt kiegészítik, továbbfejlesztik, vágj' speciális ismereteket adnak a hallgatók részére.— A fizikai dolgozók szakmai képzése mellett nagy hangsúlyt fordítunk az alkalmazotti állomány szakismeretének gyarapítására is — veszi át a szót Nagy Zsigmond. — A különböző képző és továbbképző tanfolyamokon évente több százan vesznek részt. A továbbképzéshez — ez elsősorban közép- és felsőfokú végzettségű dolgozóinkat érinti — nagyon sok segítséget kap vállalatunk a különböző továbbképző intézetektől.
— A számítógépes kép

zéstől a nyelvtani oly amokig 
nyilván széles skálán folyik 
az oktatás. Minek alapján 
indítják be, illetve szerve
zik a tanfolyamokat?

— A tanfolyamokat olyan sűrűséggel és létszámmal

indítjuk, ahogy az szükségessé válik — mondja az oktatási csoportvezető.— Ha már a tanfolyamokról esik szó, azt hiszem érdemes megemlíteni azokat a bentlakásos továbbképző tanfolyamokat is, amelyeket évről évre megrendezünk a bányász, gépész, villamos szakembereink, geológusaink, geofizikusaink, kutató- mérnökeink számára — mondja a személyzeti osztályvezető.
— Vannak-e nálunk hi

ányszakmák és mi a hely
zet a második szakma meg
szerzésének kérdésével?

— A hiányszakmák közül csak kettőt említek — mondja Balogh Tibor. — Vájár és mélyfúró szakmunkás. Ha nem volna a vállalatnál vájárképzés, nagy bajban volnánk. Az iparitanuló intézetekbe ugyanis oly kevés fiatal jelentkezik vájártanulónak, hogy az már aggasztó. Hogy kevés a közvetlen termelésirányító, arról már

szóltunk. Nos, a Pécsett folyó levelező tagozatos technikusképzés a vállalat igényeit nem tudja kielégíteni. Nagyon hiányzik a nappali képzés.— A második, illetve a további szakmák megszerzésének kérdésében már jobb a helyzet. Fizikai dolgozóink fele már amikor idejön, rendelkezik Valamilyen szakmával, de csak minden negyedik tanult olyan mesterséget, amely a vállalat profiljába beleillik.— A hozzánk kerülő fiatalokat csak úgy tudjuk megtartani, ha szakmát adunk a kezükbe. S, hogy az új ismeretek megszerzésére és az eddigiek bővítésére igényük is van dolgozóinknak, azért sokat tesznek az üzemek, a munkahelyi vezetők és nem utolsó sorban a szocialista brigádok, amelyek a szakmai művelődésnek jó gazdái — mondotta végezetül Nagy Zsigmond. Nógrádi Gábor

Vállalták - teljesítették
KÖSZÖNTJÜK AZ ÉVES TERVÜKET 
OKTÓBER HÓNAPBAN TELJESÍTETT 
VÁJVÉGI SZOCIALISTA BRIGÁDOKAT

II. SZ. BÁNYAÜZEM13-as brigád, vezetője: Bányai István. 18- as brigád, vezetője: Bér- csi Zoltán. 22-cs brigád, vezetője: Kiss Árpád. 28-as brigád, vezetője: Bertus Ferenc. 51-es brigád, vezetője: Farsang Lajos. 52-es brigád, vezetője: Antal Endre. 57- es brigád, vezetője: Szilágyi Gyula. 67-es brigád, vezetője: Csíki Lázár.III. SZ. BÁNYAÜZEM1-és brigád, vezetője: Csivre János. 7-es brigád, vezetője: Kalabér János. 18-as brigád, vezetője: Koller István. 27-es brigád, vezetője: Váradi József. 41- es brigád, vezetője: Dravecz Károly.
IV. SZ. BÁNYAÜZEM2-es brigád, vezetője: Somogyvári Zoltán. 19-es brigád, vezetője: Raffai Mihály. 23-as brigád, vezetője: Szabó László. 32-es brigád, vezetője: Erdős Mihály. 33-as brigád, vezetője: Bozó István. 40-es brigád, vezetője: Takács György.

két illeti, téli szánkózástól, családi estig mindent szervezünk. A brigádon belül jók az emberi kapcsolatok, ezért nem is esik nehezünkre nemcsak a munkahelyen együtt lenni.
— Mik a brigád további 

tervei?

— Ha vájvégi brigád lennénk, akkor határozottan kijelenteném, hogy az eddigieknél magasabb brigádcím elérése a cél, így pedig inkább reménykedünk benne.A brigád akarata megvan hozzá.
Wesztl László

Csöndör László felvétele

A takaró
és ami alatta van

A banyákban járva gyak- an hallható, hogy az aknászok, körletvezetők és he- yetteseik füstölögnek több — szerintük — trehánysá- jért. Azért, hogy műszakiamra állnak a teli csillék íz akna előtt, hogy nem xapnak annyi üreset a csapatok, amennyi kellene, rogy félreeső vágatokban myaggal megrakott csilléket találnak, hogy megint nyitva a légajtó, s ebben :sakis a mozdonyos a lu- las. Persze morgolódnak násért is, de ezek a leg- íyakoribb kiváltó okok.Ilyenkor mérgesen nyúllak a telefonért, s emelt lángon csevegnek a szállí- óval, a diszpécserrel, a satlóssal. A lényeg mindig igyanaz. A műszak végére end legyen, mert ha nem, .kkor...Akkor most egyszer be- zéljenek a „trehányok”, agy ha úgy tetszik, a miniig szenvedő alanyok. E be- .zélgetés helyszíne a II. sz. lányaüzem szállítási köriére, s aki válaszol kérdése- nkre, Valkovszki Pál köretvezető.A bevezetőben leírtakra i körletvezető a következőket mondja:— Ez mind igaz, sőt még ennél is kacifántosabb a helyzetünk. Volt arra is pél- !a, hogy az egyik körlet ervteljesítése elmaradásakor arra hivatkozott, hogy ízért a szállítás a felelős. Xzért, mert egy alkalommal úsiklott egy mozdony, mely íz üres csilléket vitte be, az a fél óra, amíg a moz- lony a helyére került, elegendő volt arra, hogy a ervteljesítéstől elmaradjanak.— Nos, ezen mosolyogtam akkor is, s mosolygok nőst is.
— Azt egy percig sem vi

tatja, hogy az üzem terv- 
teljesítésében fontos szere
pet töltenek be?!— Nem, ezt jól tudjuk. Csakhogy a gondok a váj- vég mellett nálunk is jelentkeznek. Éves szinten 28 műszakhiánnyal dolgozunk, lelenleg 40 ember hiányzik, s az ittlevők ezek helyett is dolgoznak. Nyolcvanszázalékos létszámmal 110—115

százalékos tervet teljesítünk, ami nem akármi. Ez évben 39-en jöttek hozzánk, s jó, ha közülük 12-én ittmaradtak. A többiek vagy régen leszámoltak, vagy a több pénzért vájvégre, illetve a fenntartókhoz mentek.
— A szállításnak, ha van

nak gondjai, biztosán nem 
csak az emberhiányból fa
kadnak. Ha így igaz, mi az, 
ami még nehezíti minden
napjaikat?— Gondjaink összetettek, az egyikből fakad a másik. Aknáink elavultak, eljárt felettük az idő. A szállítási kapacitás korlátozott. Egy műszakban x mennyiségű csille szállítható. A másikban ugyanennyi. Ez viszont nem elég, egy harmadik műszak kellene. Mivel ez nincs, így előfordul, hogy éjszakai pótműszakkal szállítjuk ki a teli csilléket. Ezt a pótműszakot ugyanakkor az emberhiány is indokolja. A csillepark is kevés, több kellene. Az akna kapacitásából eredő csillehiányt, no meg a csillepark hiányosságát az is fokozza, hogy a termelő körletek nem mindig körültekintően rendelnek. Előfordul,hogy több Csapat „bespájzol” jó előre csilléből, holott máshova jobban kellene. Gond az is, hogy nem egyenletes a termelés.

— Miben látja a gondok 
enyhítését?— Az V. sz. bányaüzemi átköltözésben. Ez a kettősség senkinek sem kóser. Az egyetlen jó megoldásnak az látszik — ez személyes véleményem —, ha itt a II. sz. bányaüzemben mielőbb végzünk a felsőbb szintekkel, s átköltözünk. A két alsó szint az V. sz. bányaüzemből meg már könnyen elérhető. Persze mindehhez előbb az V-ös szállítóaknának kell elkészülnie. Az igazság, hogy ettől az én fejem már nem fáj, decemberben nyugdíjba megyek. Utódom a már egy éve kinevezett Eltér István lesz. Jelenleg az V. sz. bányaüzem szállítását fogja ót, de januártól mindkét üzem szállítási gondja, öröme utódomra száll. V. T.

A vájárképzéstől a nyelvtanfolyamig
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Az elődöntőben győztesek közül a két legjobb csapat, nil a II. Rákóczi Ferenc (Központ) szocialista brigádok. Balról a Gábor Dénes (Kutató-fejlesztő üzem), jobb-
36 csapat az elődöntőben Hódító úton a break
„MM”-vetélkedő a Központban...Utolsó szakaszához, a vetélkedőhöz érkezett a Munka és Művelődés ez-évi akciója.'Október 7-én két helyszínen mérte össze felkészültségét négy témakörben a vállalati elődöntőn résztvevő 35 csapat.A Központ tanácstermében 20 brigád jelent meg. A több mint kétórás, 12 fordulós vetélkedőn a csapatok a XIII. pártkongresszus határozataiból, Baranya, Pécs 40 éves történetéből és kulturális kérdésekből „vizsgáztak”.Végig szoros küzdelem volt a továbbjutást jelentő helyezésekért. Az október 28-i vállalati döntőbe a Kutató-fejlesztő üzem Gábor Dénes szocialista brigádja, Május 1 szocialista brigádja és Winkler Lajos szocialista brigádja, - a II.
Iván Bednár szatírája
Bohócok

Íme, Iván Bednár bebizonyít
ja azt a régi állítást, hogy le
het az életből másolt igazi em
berfigurákkal megfogni a kö
zönség érdeklődését. A darab 
fókuszában a főnök—beosztott 
közti yiszony, a jellemes és 
megalkuvó vívódásai. S, hogy 
ne legyen túl szájbarágós, át
ültette az író a cirkusz világá
ba. Ezért aztán nem kellett vic
ceket gyártani ahhoz, hogy de
rültséget fakasszon a nézőté
ren.

Dárió és Bárió állástalan bo
hócok, akik hiába próbálnak 
megélhetéshez jutni. Mindenhol 
van igazgató, aki korlátokat 
szab egyéniségük kibontakozta
tásában. Mindvégig megtartják 
jellemüket, nem töri be őket 
sem az idő, sem a kudarcok.

A zene és néhány jelenet a 
némafilmek hangulatát idézte. 
De erre asszociáltam Dárió és 
Bárió láttán is, akik külsejük 
alapján Stan és Pan-figurák. 
Kétségtelen, hogy nehéz egy

Üzemi vájárvetélkedő
A III. sz. bányaüzem október 

14-én bonyolította le a Ságvá- 
ri Endre Művelődési Házban az 
üzemi vájárvetélkedő döntőjét. 
Az előselejtezőn 63 fiatal szak
munkás vett részt, s ebből a 
legjobb 20 versenyző került a 
„Ki Minek Mestere” üzemi dön
tőjébe. A közel háromórás — 
négyfordulós — elméleti ver

„Otthoni randevú” gyér érdeklődés mellett
Október 6-án a Ság vári End

re Művelődési Ház rendezésé
ben tartották meg az Otthoni 
randevút a kővágószőlősi mű
velődési ház kultúrtermében.

A változatos és színes kulturá
lis műsor a Pécsi Nemzeti Szín
ház művészeinek fellépésével 
kezdődött, akik közismert ka
baré- és zeneszámokkal szóra
koztatták a gyér közönséget.

Amikor a Quadró művészeti 
csoport bemutatójára került sor, 
közel 50 ember tapsolt a break,

sz. bányaüzem Bányamérés és Vegyes csapata, illetve az Anyag- és áruforgalmi főosztály Magyar—Szovjet Barátság csapata és a III. sz. bányaüzem Eötvös Lo- ránd ifjúsági operátor szocialista brigádja jutott be.
... és a SágváribanKözépdöntőbe kerültek: 1. II. Rákóczi Ferenc brigád (Központ); 2. BánkiDonát brigád (Központ); 3. Ybl Miklós brigád (Központ) ; 4. Egyetértés brigád (Szolgáltató üzem); 5. Széchenyi brigád (Központ).Mivel a Bánki Donát szocialista brigád nem kíván tovább menni, így a sorban előrelépett a Tyereskova brigád a IV. sz. bányaüzem képviseletében.S.-né Forr A.—Franyó J.
cirkuszi képet, más-más irodát, 
borbélyhelyiséget, vagy épp egy 
várromot egy színpadon, két 
felvonásban váltogatni. A ren
dező ügyesen áthidalta ezt a 
nehézséget — akrobatikus moz
gású porondszolgák rendezget
ték a helyszíneket. Voltak ki
sebb apróságok, amik fölött 
azonban átsiklott, mint példá
ul a Brown-ügynökség igazga
tója Dunántúli Naplót olvasott, 
vagy a testesebb bohóc vetkő- 
ző-öltöző jelenete, ami eszté
tika romboló volt.

A második felvonás elején a 
zacskózörgésekből éreztem, 
hogy más is únta — a bohó
cok egy bőrönddel tíz percig 
ide-oda járkáltak a színpadon. 
A színészek hangterjedelme és 
énektudása hagyott némi kí
vánnivalót maga után. Pe
dig a dalokban aranyigazságok 
„rejtőztek”. A zongorista — 
akit ötletes megoldással elrak
tak az „útból” — minden elis
merést megérdemel.

Kíváncsi lennék a Tatabányai 
Népszínház Orpheusz Színházá
nak más produkciójára is.

Helstáb Judith

senyen a helyezésnek megfele
lően kialakult az a rangsor, 
ami alapján Balatincz László, 
Móra Tibor, Kiss Zoltán, Futó 
József, Váradi József, Várhelyi 
János, Plántek István és Prisz- 
tás Ferenc vájárok képviselik 
üzemünket az október 18—19-i 
vállalati vájárvetélkedőn.

Franyó József

diszkó és roki táncosainak, de 
nem voltak többen a Hanti 
Bend verses-zenés összeállítású 
műsorán sem. A Ságvári veze
tősége ezúttal is mindent meg
tett, hogy változatos és vonzó 
legyen a műsor a közönség 
számára, de ki tudja miért ma
radt távol a nagyérdemű, ho
lott az előző években épp a 
nagy érdeklődés jellemezte az 
Otthoni randevú műsorait. Ez 
elgondolkoztató.

Kovács M.

Fiatalokból álló csapat tanakodik a Ságvári Endre Művelődési Ház bejárata előtt, miközben tekintetükkel fürkészik a színes plakátot.— Srácok, bemegyünk? Jelentkezünk? — így az egyik.— Minek? Rokizni, diszkózni tudok, a szalontánc meg nem érdekel — érvel a másik.— Tudjátok jól, nem ezek érdekelnek minket.— Hát mi?, — A break.

Hatott az érvelés, a srá- cbk betódultak a kapun. Újságírói kíváncsiságommal élve követtem őket. A nagyteremben tizenéves fiúk és lányok vártak a gyakorlásra. Bocz Jenő tánctanár épp a1 földről emelkedett fel és nyerte ismét vissza emberi alakját, egy break gyakorlatot követően.
— Mit jelent a Quadró 

művészeti csoport elneve
zés?'' — Négy táncot foglal magába: a break-, diszkó-, roki és szalontáncot.i — Az utóbbi három köz
ismert. Mit jelent, hogy 
breaktánc?

Hogyan lesz több a kevesebből?
Nem szép dolog a hallgatózás, de utazás közben autóbuszon önkéntelenül fültanúja lehet az ember egy átlagon felüli és hangerejű beszélgetésnek.Szereplők: két ötven év körüli férfi. Egy távolsági autóbuszon szüret idején mi is lehetne a téma, mint a szőlő meg a bor.— Az idei termés jóval kevesebb lesz, mint a tavalyi. Nekem 400 literrel mégis több lesz.__  ??i— A papa minden nap

— Tulajdonképpen egy színpadi tánc, amely sosem lesz tömegtánc, ezt a műfajt csak kiválasztottak csinálják, mivel kivételes érzék és jó fizikum kell hozzá.
— Mi a célja a Quadró 

művészeti csapatnak?— A fiatalok tánc iránti igényeinek kielégítése, kulturális műsorokon való fellépése és az említett táncfajta országos versenyein való szereplés.
— Hol, mikor lesz a ver

seny?

— November elején a Hilton szállóban lesz break- és diszkóverseny, most erre készülünk.
— Mikor kezdődik a tan

folyam?— Október 16-tól itt, a Ságváriban, hétfői és csütörtöki napokon, 17.00 órától 20.30 óráig.
— Jelenleg mennyi a cso

port létszáma?
— 25—30 fő, de szeretnénk 35—40 főre kibővíteni és ezért is várjuk a táncműfajban jártas fiatalok jelentkezését.Sok sikert a színpadképes állapotba kerüléshez fiúk, lányok! K. M.

megitta az egy liter borát. Nagyon szerette az öreg a bort. Meghalt szegény, így lesz több a nemes léből. Mondta is az öreg, hogy mi lesz velem fiam ha meghalok, nem tudok majd bort inni.— Akkor megígértem neki, hogy ha meghal, én isten bizony juttatok neki egy üveg bort. Vittem a sírásóknak egy demizsonnal és akkor leeresztettem az öregnek egy litert. Nem is tudja más csak a lánya, meg a sírásók. K. G.

I 1. A II. sz. bányaüzem dol
gozói az alábbi problémákra

: várnak választ: A Volán vizs- 
í gálja meg, hogy a Kozármis- 
lenyből 4.40 órakor induló já-

I tatok miért késnek; Miért vet- 
; ték el az üzemtől a nagy ta- 
i nácstermet és adták oda a Ku
tató-fejlesztő üzemnek, amikor 
még szükség lett volna rá kü
lönböző rendezvények miatt?A problémákra dr. Kiss 
Elemér, a Volán 12. sz. Vállalat üzemigazgatója és 
Varga Mihály, a MÉV műszaki főosztály vezetője válaszoltak.DR. KISS ELEMÉR: —A panaszt megvizsgáltatom és a késések megszüntetésére a szükséges intézkedést megteszem.VARGA MIHÁLY: — A vállalat jelenleg előtervet készít arról, hogy a II. sz. bányaüzem létesítményeit mire fogja felhasználni. A tervben valóban szerepel a tanácsterem, amit átalakítás után a Kutató-fejlesztő üzem műszergyártó részlege vesz át. Az áttelepülés során előfordulhat, hogy egy- egy létesítményt átalakítás
„Nincsenek üres napjaim”

Beszélgetés Vámos István 
nyugdíjassalLapunkban utoljára az 1982. évi bányásznapi számban találkozhattunk Vámos 
István aknásszal, a II sz. bányaüzem pb szervező titkárával, aki akkor érkezett a nyugdíjas évek küszöbéhez. A cikk főcíme „A nyugdíjas napok nem a tétlenség napjai lesznek” és megtudhattuk belőle, hogy számára a bánya családi és környezeti hagyomány volt. Annak idején a DISZ-ben kezdte, majd KISZ-tag és titkár lett, párttag, munkásőr. Egy ilyen rendkívül mozgalmas közéleti tevékenységet folytató embernek hogy telhetnek a nyug- iíjas napjai?— Csak papíron vagyok nyugdíjas. Nem változott semmi, továbbra is igen elfoglalt vagj'ok. Nincsenek üres napjaim. Egy éve egy szolgáltató kisvállalatnál dolgozom. Jól érzem ott magam, a társaim is szinte mind uránnyugdíjasok, szeretnek, a nyári időszakra nem is akartak elengedni. Jó elfoglaltság a szabad időmben és a pénz is jól jön a gyerekek támogatására.— Idehaza én vagyok magunk és lányomék szerelője. Fiam az ÉDU-ben dolgozik, hobbija a méhészkedés. Ott is segédmunkásként segítek. No, és van a kertem, dolgozgatunk a jó levegőn. Az ott termett szőlőt, zöldséget, gyümölcsöt el

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
novemberi programjából

4-én 17.00 órakor: A Képző- 
művészeti műhely esztétikai 
előadássorozatában: Baranya
népművészete, Dr. Imre Mária 
előadása.
Stúdiógaléria

0—17-ig: A Képzőművészeti 
műhely tűzzománc kiállítása 
Szakcsoportvezető: Horváth
Olivér festőművész.

miatt hamarabb kell elvenni, mint ahogy azt az üzem dolgozói szeretnék.
2. Az Anyag- és áruforgalmi 

főosztály Cserkúton lakó dolgo
zói panaszkodnak, hogy a fa
luban levő egyetlen vegyesbolt 
csak 7.00 órától 10.00 óráig van 
nyitva, jó lenne, ha délután is 
— legalább 1—2 órát — nyitva 
lenne.A panaszra Balaskó Ist
vánná, a megyei tanács kereskedelmi osztályvezetője válaszolt.— A probélma megoldódott mert az üzletvezetőnő férje meggyógyult, ami azt jelenti, hogy a jövőben délutánonként is nyitva lesz a bolt.

3. A III. sz. bányaüzem egy 
kollektívája azt kérdezi, hogy 
a limit-anyagok miért kerülnek 
olyan magas áron forgalomba?A kérdésre Varga Mihály műszaki főosztályvezető válaszolt.— A limit-anyagok mindenkor a még meglévő használati értékükön kerülnek vissza az üzemekbe.Gácsi Mátyás

fogyasztjuk a családon belül.
— Mit tanácsol a nyugdíj 

előtt állóknak?— Bizony, mikor elérkezik a nyugdíjas idő, az embernek át kell értékelnie magát. Mire képes, még mennyit szabad vállalnia. Én csak akkor érzem jól magam, ha mozoghatok, nem bírok tétlenül ülni és várakozni.— A teendőimet előre feljegyzem egy-egy mondatban és ahogy el tudtam végezni, úgy húzom ki a cetliről. Hetekre előre megvannak a terveim. Akinek az állapota megengedi tevékenykedjen, mozogjon, akkor tudja magát egészségileg fenntartani.— A téli hónapokban, mikor több az időm, olvasással kötöm le magam. Sok könyvem van. Újságolvasás nélkül pedig nem is múlhat el a napom.— Tagja vagyok az új- mecsekaljai 3-as pártalap- szervezetnek. Olyan volt a fogadtatás, hogy hamar beilleszkedtem és itt olyan feladatokat kap az ember, amit végre lehet hajtani.— No, meg ott vannak a kerti örömök. Október közepén szüreteltünk. Összejött az egész család. Nagy élmény volt az unokáknak, hogv ők is segíthettek kis vödreikkel. Igazi családi ünnep volt nálunk.S.-né Forr Anikó
Kamaraszínház

1-én: Candida (József A. bér
let).

7-én: Candida (Bemutató bér
let).

9-én: A kaktusz virága. 
14-én: Candida (Jászai bérlet). 
Az előadások 19.00 órakor

kezdődnek.
Ságvári Mozi
2-án: Átlagemberek (USA film).
3-án: Az ifjúság édes madara

(USA film).
5-én: Aranyeső Yuccában

(olasz film).
9- én: Nős agglegény (szovjet 

film).
10- én: Fantom az éjszakában 

(USA film).
Az előadások 10.00 és 18.00 

órakor kezdődnek.
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környezetvédelem terén eddig tett széles körű intézkedések ellenére még vannak te- 
yylllll W gnjginjj, amelyek azonban az üzemek és a vállalat kedvező hozáállása eredményeként rövid időn belül megoldást nyernek.”— mondotta egy korábbi interjú során Schönberger József, a biztonságtechnikaiosztály szellőztetési vezetője.Azt, hogy a vállalat a környezetvédelmi tevékenységet komolyan veszi, mi sem bizonyítja jobban, mint az, hogy szeptember 22-én a vállalati párt-végrehaj tó- bizottság tárgyalta e témát. Mindezek után kérdeztük a váilalat környezetvédelmi tevékenységéről és helyzetéről Varga Jenőt, a Párt- bizottság munkatársát.— Végrehajtó bizottságunk örömmel tájékozódik vállalatunk környezetvédelmi tevékenységéről és annak eredményeiről.— Vállalatunk már 1962 óta foglalkozik környezetvédelemmel, s mindez széles körű ellenőrző és kutatási munkával egészül ki. A vállalat rövid-, illetve hosszútávú munka- és egészségvédelmi intézkedési tervében is szerepei környezetvédelmi feladat, sőt az OBF áltol előírt műszaki tervekben is található környezetvédelmi rész,__ A föld védelme a talajra, az alapkőzetre és az ásványi anyagokra terjed ki. A mélybányászat a külszínen talajmozgást nem okoz, ezért itt káros mértékű elváltozás nem jelentkezik. Az országban több helyen Végzünk kutatást, ahol e tevékenység befejezése után a terület rendezéséről, újrahasznosításának feltételeiről minden esetben gondoskodunk. A meddőhá-" nyók, zagytározók és a per- kolációs dombok értelemszerűen termőterületet foglalnak el, ugyanakkor a táj eredeti képét is megváltoztatják. Így a felhagyott meddőhányókat perkoláció céljára használjuk, illetve fásítással oldjuk, oldottuk meg a természetbe történő visz- szaszáilítását.— A vegyi dúsítás során keletkezett meddőt úgy kezeljük, illetve tároljuk, hogy az a környezetet ne szeny- nyezze. A régi zagytározó mellett felépült az új. Mindkettő körül védő erdősávot telepítettünk és megfigyelő
Munkavállalási lehetőség 
Mongóliában

A MÉV három másik válla
lattal együtt megalakítja a 
Wolframinvest vállalatot, amely
nek feladata egy mongóliai 
wolframlelőhely leművelése, az 
érc dúsítása, feldolgozása és 
értékesítése. A munka előrelát
hatólag 10 évig tart, a kiuta
zókkal 1-1 évre köt szerződést 
a Wolframinvest. A bányászati 
munkák elvégzéséhez vállala
tunk — felsőbb engedéllyel — 
olyan rehabilitált dolgozókat 
bocsát rendelkezésre, akik ki
utazásához a MÉV egészségügyi 
szolgálata hozzájárul.

A Mongóliában működő ma
gyar vállalat dolgozói külön te
lephelyen fognak lakni, ahol 
áram, víz, fűtés, saját konyha 
és étterem lesz. A kinti mun
kák előreláthatólag csak . éven
te 9 hónapig tartanak, az alap
fizetésen kívül úgynevezett kül
szolgálat erre az időre érvé
nyes. Az alkalmazott technika 
és technológia megegyezik az 
itthonival. A heti munkaidő 6 
napos, a telepítés kétműszakos.

kutak sorával védjük a vízadó területeket az elszeny- nyeződéstől. Ugyanakkor tovább folytatódik a zagytározón a facsemeték telepítése.— Minden olyan felszíni víz ellenőrzésre kerül — negyedévenként — a Mecsek, Dráva körzetében, amelyik vállalatunk tevékenységével kapcsolatba kerülhet. Ezen ellenőrzéséket közösen végezzük a Dél-Dunántúli Vízügyi Igazgatósággal és a Baranya megyei KÖJÁL-lal,— A bányabeli vizek egy helyen kerülnek a külszínre, a III. sz. bányaüzemnél. Ezt a bányavizet tározóba gyűjtjük és 'Csővezetéken juttatjuk el az ÉDÜ-be. Szó van a bányavíztisztító állomás bővítéséről és rekonstrukciójáról, ami ha elkészül, az összes bányavíz tisztítására lehetőséget ad.— A vállalatunknál levő levegőszennyező források: az ÉDÜ technológiai kéménye, a meddőhányók, a per- kolációs dombok, az ércszállítási útvonalak; az üzemek kazánkéményei és az öntöde, összefoglalva az itt tett intézkedéseket: az ÉDÜ köré védőerdőt telepítettünk, a technológiai kéményt szűrőrendszerrel láttuk el. A zagytározó tetején jelentős mennyiségű a víztömeg, a perkolációs dombok tetejét állandóan locsoljuk, az ércszállítási útvonalat úgyszintén. A perkolációs kőzet szállítási útvonalakat újabban Pulvfix eljárással igyekszünk por- talanítani.— Az írásos anyag, illetve a hozzászólások alapján a végrehajtó bizotság a következőket állapította meg: a környezetvédelem napjainkban nemcsak gazdasági kérdés, hanem erősen politikai kérdés is, hiszen a világ nagy dolgai között olyan mint a népesedés, a nukleáris háború veszélye, a környezetvédelme is hasonló gondokat jelent. A környezetvédelem, annak kiha-

Az érclelőhely teléres kifej
lődést!, gránit alapkőzetű. He
lyileg a mongol fővárostól 80 
kilométerre északra van. A 
szállás és szociális létesítmé
nyek a lelőhelytől néhány ki
lométerre vannak, az oda-visz- 
sza szállítást autóbuszok vég
zik. Annak ellenére, hogy szín
tiszta magyar vállalatról van 
szó. előreláthatólag mind a bá
nyában, mind a dúsítóban mon
gol dolgozókat is alkalmaznak. 
A bánya művelésére a magyar 
bányászati előírások lesznek 
kötelezőek.

A nagyszámú eddig jelentke
zetteken kívül keresünk vil
lanyszerelőt, ácsot, kőművest, 
gépkocsiszerelőt és -vezetőt, 
szakácsot.

A fentieknél pontosabb és 
részletesebb információkat csak 
a felsőbb szervek jóváhagyó és 
engedélyező iratainak beérke
zése után tudunk adni.

Érdi—Krausz Gábor

fásai az emberek, a tömegek általános és politikai hangulatára nagyobb és kisebb társadalmi környezetben egyaránt hatnak. Azt jó vagy rossz irányban egyaránt befolyásolhatja.— A tervszerű környezet- védelem :— mint az a fentiekből is kitűnik — vállalatunknál eredményes és hatékony. Viszont környezetvédelmi munkánk eredményeit csökkenti, hogy közvetlen környezetünkre nem vigyázunk úgy, hogy azok megfeleljenek ezen normáknak. Gondoljunk csak a lakóterület, a tömeg- közlekedési eszközök, a közvetlen munkahely, így üzemeink rendjére, kétes tisztaságára. így környezetünk rendjének ilyenféle megteremtése nem kerül pénzbe, munkába, csupán gondossággal, tisztaságszeretettel megteremthető — mondotta végezetül Varga Jenő. • V. T.
Szakszervezeti
küldöttértekezlet

1985. október 21-én tartották a III. sz. bányaüzem szakszervezeti választói értekezletét az üzemi tanácsteremben. Az írásos beszámolót az üzemi szb ötéves munkájáról valamennyi küldött előre áttanulmányozhatta, melyhez szóbeli kiegészítést Bárácz István szb-titkár fűzött.Kiegészítésében érintette á. résznyugdíj, a bér, a lakásépítéssel kapcsolatban élőzetesen felmerült kérdéseket, a továbbképzés lehetőségét. Pozitívan értékelte azt a vállalati szb által nyújtott lehetőséget, hogy Balatonfüreden megkezdődött a szakszervezeti aktivisták részére a SZOT- iskola. Hozzászólásában kitért a működési szabályzat 'egyes pontjaira, különös tekintettel azokra, amelyek az elmúlt időszakban problémát jelentettek a főbizalmi rendszer működésében. A hozzászólások közül Nagy 
Sándor (II. körlet) felelevenítette az 1980. évi szb választáson a dolgozók által felvetett problémákat: 40 órás munkaidő, kertvárosi buszjárat, orvosi ellátás — melyek az elmúlt öt ,év során fokozatosan megoldódtak. Sajnos öt év után •is megoldatlan a rehabilitáció kérdése.' Áz üdültetésről és a TT- albizottság tevékenységéről tett említést felszólalásában 
Perlaky Andor (Iroda).. ;Az üzemi pb titkára. Cser 
János az szb munkáját úgy értékelte, hogy az alapvető feladatokat jól elvégezték, kiemelt . figyelmet . fordították a gazdasági építőmun- kára,. a termelési akciókra és. a szocialista brigádmozgalom szervezésére. Felhívta az szb figyelmét arra, hogy a jövőben még többet kell és lehet tenni a mun

Számvetés — programadás

Szakszervezeti alapszervi 
választás a II. sz. bányaüzemben

Az elmúlt napokban a Központ tanácstermében ünnepélyes keretek között tartották meg a választói küldöttértekezletet. A meghívottak között üdvözölhettük többek között Scsevlik 
Istvánt, a BDSZ közgazda- sági és szociálpolitikai osztályvezető helyettesét, Bim
bó József szociális igazgatót, Gyulai Sándort, a vszb titkárhelyettesét, az üzem párt-, KISZ- és gazdasági vezetőit.A BDSZ XXIII. kongresz- szusára készülve került sor az elmúlt öt év számvetésére, az elkövetkező időszak feladatmeghatározására. Minden lényeges témát érintő írásos beszámolót 
Kukái András szb-titkár szóbeli kiegészítéssel tette élőbbé. Kiegészítésében visz- szatekintett a bizalmi, főbizalmi beszámolókra, vá-

kaszervezés területén, az új technikai bevezetésénél az elvégzett munka minőségének és mennyiségének emelésére. Javítani kell az oktatás és a propagandamunka színvonalát. Örömmel állapította meg, hogy javult a szakszervezet érdekképviseleti tevékenysége.
Kocsor Ferenc üzemigazgató megemlítette, hogy az üzem káderutánpótlási tevékenysége jó, kiemelte, hogy a bányászok nehéz fizikai munkáját meg kell fizetni, a hétköznapi munkát kell megfizetni oly módon, hogy ne gmk-ban és túlmű- szakokkal jussanak több keresethez. Hozzászólásában kitért az ezévi termelési mutatókra és az önjáró technika továbbfejlesztésére.
Gyulai Sándor, a vállalati szb képviselője az üzemi szb munkáját jónak minősítette. Megemlítette, hogy 1987-ben megkezdődik a vájárok nappali tagozatos technikumi képzése, a résznyugdíj bevezetése folyamatban van, egyetért azon hozzászólásokkal, hogy a lakás, a gmk és a bérrel kapcsolatos problémákat „tűzoltó módszerrel” nem lehet mindig eredményesen hosz- szútávra megoldani.
Bárácz István vitaösszefoglalója után került sor a második napirendi pont megtartására. A 11 fős üzemi szb titkárává ismételten Bárácz Istvánt választotta meg a 65 szavazati jogú küldött. Megválasztásra került a háromfős számvizsgáló bizottság, a felsőbb szert küldöttei és képviselői, valamint nyílt szavazással lettek megválasztva a munka- bizottságok vezetői és tagjai. Franyó József

lasztásokra. Az elmúlt másfél hónapban 60 bizalmit választottak dolgozóink. Szakmai összetételük jól tükrözi fő tevékenységi körüket, a bányászatot és ezen belül a rétegképviseletet. Az életkort vizsgálva örömmel tapasztalható a fiatalítás tendenciája. Betegség, nyugdíjaztatás és néha bizalom hiánya miatt 30 bizalmi csoportnál választottak új bizalmi 93 — a szakszervezeti munkát és a mozgalmat érintő elismerő, bíráló és előremutató — hozzászólás hangzott el. További 17 hozzászólás erősítette meg a felvetett problémákat a Hét főbizalmi beszámolón, illetve választáson. Négy főbizalmi csoportnál új főbizalmi került megválasztásra a titkos választások során. Az elhangzott hozzászólások reálisan, mértéktartóan, néha szenvedélyein, esetenként keményen, bányásznyelven megfogalmazva sürgették a bányá- ,zat bérkiemelését, a rész- íyugdíj mielőbbi bevezetőit, az egészségügyi ellátás :zínvonalának emelését, a akáshoz jutás idejének csökkentését és a lakáshoz utás kedvezőbb anyagi felételeinek biztosítását.Kemény bírálat érte az azemélelmezést, mennyiségi és minőségi oldalról egy- u’ánt. Sok kritikát kapott a nunkásellátás, különösen a íyakran késő autóbuszok niatt. Szenvedélyes hangvételű kritikával szóltok az iránegészségügyi munka ilenlegi színvonaláról,
36 gépkocsi gazdát keres

Takarékbetét és amit tudni kell
A Mecseki Ércbányászati Vál- 

alat 1981-ben megállapodást kij
ött az OTP-vel, amelynek alap
ján havonta több mint 600 dol- 
;ozótól körülbelül 1 millió 220 
izer forintot utal át egyéni be
tétszámlára. Ezt a takarékbetét 
tormát egyre több dolgozónk 
igénybe veszi, mert igen elő
nyös a család gazdálkodásához, 
is a takarékossághoz. Termé
szetesen ez mellett több taka- 
ékossági betétformával is ta- 
álkozunk. Ilyen a könyves 

betét, aminek a lényege, hogy 
saját, vagy költött, illetve más 
névre lehet nyitni, természete
sen lehet bemutatóra szólót is 
váltani.

Másik változat a takarékos
ságra a takaréklevél, amelyre 
50, 20, 10, 5 ezer forint össze
get lehet elhelyezni. Az éven
kénti kamat 2 évtől 6 éven tú
li időre 4—9 százalékig terjed. 
A takaréklevél kamatát idő
közben felvenni nem lehet, 
csak a takaréklevél megszün
tetésével egyidejűleg.

Az egyik legnépszerűbb a

.\\ 4í 'zjw

Németh János rajza
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üzemorvosunk csak néha van, táppénzes rendszerünk jelenlegi rendszere a folyamatos bérszámfejtési munka gátjává vált. E felvetett problémák többszörösen más és más megvilágításban kerültek felszínre, ami azt bizonyítja, hogy ezekkel mi sem, de más felettes szervek sem foglalkoztak megfelelően. A jövőben a feladatok meghatározásánál elsőrendű kötelesség e problémák megnyugtató rendezése.A szóbeli kiegészítést vita követte, amelyben 13 hozzászólás tovább sürgette az érdekvédelem, érdek- egyeztetés kategóriájába tartozó problémák mielőbbi megoldását. A hozzászólók a beszámolót elfogadásra javasolták, saját észrevételük jegyzőkönyvbe foglalásával együtt.A felvetésekre adott válaszok után Kukái András összefoglalójában értékelte á hozzászólásokat és programként jelölte meg a megválasztandó szb részére, a ijeszámoltatás — a visszaellenőrzés, felelősségrevo- nás — hármas egységét, a problémafeltárás és érdekegyeztető munka fejlesztését.Ezt követően titkos választásra került sor. A választók egyhangú szavazata alapján öt évre szóló bizalmat kapott ismét Kukái András szb-titkár, valamint a jelölő bizottság által javasolt elvtársak.Vincze Ferenc

gépkocsi nyereménybetét. A 10 
és 5 ezer forintos betétösszeg 
kamatáért az OTP nyeremény
ként személygépkocsikat sorsol 
ki. A betétkönyvek 3 havon
ként kerülnek sorsolásra (feb
ruár, május, augusztus és no
vember) . Baranya megyében je
lenleg 36 gépkocsi vár jogos tu
lajdonosára.

A megyében több mint 26 
ezer család rendelkezik átuta
lási betétszámlával. Az átuta
lási betétszámláról az OTP 
megbízás alapján kiegyenlíti a 
közszolgáltatási és más rend
szeresen visszatérő dijakat. Az 
átutalás történhet csekkbefize
tési alapon és a vállalat által 
átutalással.

Ezen kívül vannak még ifjú
sági, lakástakarékossági, isko
lai és kölcsönös segítő taka
rékpénztár betét formák. Írá
sunkkal csupán az olvasóink 
figyelmét igyekeztünk felhívni 
pár takarékossági formára, ez
zel is megkönnyítve gazdálko
dási helyzetüket.

K. M.
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OKTÓBER 4-én a Szolgáltató üzem KISZ- és szak- zservezeti bizottsága rendezésében 18-as névadóra került sor a Központ tanácstermében.A MŰVELŐDÉSI Otthonok megyei Módszertani Központja 25 éves jubileumi ünnepségén „A közművelődésért és a közösségi művelődés segítésében teljesített eredményes munkájáért" elismerését és köszönetét fejezte ki a vállalati szakszervezeti bizottságnak.„NÉPFŐISKOLA” a nevelési központban. Kísérleti jelleggel új felnőtt oktatási forma indul a kertvárosi nevelési központban. A hallgatók 14 tanfolyamtípusban szerezhetnek praktikus, napi ismereteket, yagy bővíthetik általános műveltségüket. A főzőtanfolyamtól az egyetemi előkészítőig a legjobb előadókat igyekeznek a szervezők megnyerni a tanfolyamoknak.OKTÓBER közepén a KISZ MÉV Bizottság meghívására három napot Pécsett töltött a Békéscsabai Volán Vállalat ifjúkommunistáinak 35 fős csoportja. A yéndégek vállalatunk városunk, megyénk életével, nevezetességeivel ismerkedtek, s látogatásukkal tovább bővült az a gyümölcsöző baráti kapcsolat, amely a két vállalat kiszesei között immár' hagyomány.OKTÓBER 11-én propagandisták nyitó-záró értekezletet tartottak a KISZ- iskolán, amelyen vállalatunktól tíz fő vett részt. Ünnepélyes keretek között itt nyújtották át a Kiváló propagandista plakettel Deák Lászlónak és Róka Lászlónak, a IV. sz. bányaüzemünk dolgozóinak.OKTÓBER végén a Központi KISZ-iskoláról húszfős delegáció látogatott vállalatunkhoz. A háromnapos tapasztalatcserén vállalatunk kiszeseinek életével, hétköznapjaival ismerkedtek a vendégek.
Nyugállományba került: Köröshegyi István robbantómester (II. sz. bányaüzem), Bölönyi Béla vájár (II. sz. bányaüzem), Simon Antal fúrómester (II. sz. bányaüzem), Gál György vájár (II. sz. bányaüzem), Berényi Tamás geofizikus (III. sz. bányaüzem), Kondor Pál vájár (III. sz. bányaüzem), Török Mihály Tük-előadó (III. sz. bányaüzem), Biró János mozdonyvezető (III. sz. bányaüzem), Rostás Béla szállítási felvigyázó (IV. sz. bányaüzem), Kuti István mozdonyvezető (IV. sz. bányaüzem), Tancsa József vájár (IV. sz. bányaüzem), Harmat Gyuláné takarítónő (ÉDÜ), Dénes Emil betanított munkás (Szolgáltató üzem), Fróna Jánosné lámpakiadó (Szolgáltató üzem), Komáromi István mozdonyvezető (Szolgáltató üzem), Gábor István fenny tartó vájár (Szolgáltató üzem), Bedők Jenő fúrómester (Kutató-mélyfúró üzem).
Nyugállományba került 

dolgozóinknak ezúton is 
megköszönjük a vállala
tunknál végzett eredményes 
munkájukat, s nyugdíjas 
éveikhez jó egészséget és 
kellemes pihenést kívánunk.Meghalt: Ács Imre gépkezelő (Központ).

Bujdosó László 1967 novemberében került a III. sz. bányaüzembe, mint föld alatti operátor, a munkásőrség függetlenített állományából.
— Hogyan lett operátor

ból polgárvédelmi törzspa
rancsnok?— 1974 decemberében rehabilitáltak „általános egész- ;égromlással”, Ettől kezdve nint rehabilitált különböző jeosztásokban dolgoztam, zoltam portás, térmester, .rattáros. Ez idő alatt elvégeztem a villamosgép-keze- :ői tanfolyamot, majd kertész szakmunkás tanfolyamot. 1979. április 1-től lettem üzemi polgárvédelmi törzsparancsnok és részmunkakörű tűzvédelmi felügyelő, vagyonőr, rendé
LövészetOktóber 2-án, a fegyveres erők napja tiszteletére a Szolgáltató üzemben kispuska lövészverseny volt. A vállalat üzemeinek csapatain kívül részt vett a Zsolnay-gyár, a Határőrség és a Munkásőrség csapata is. Csapatban első az ÉDÜ ;702 köregységgel), második a Szolgáltató üzem (680 köregységgel), harmadik a Kutató-mélyfúró üzem (635 köregységgel). Egyéniben 1 Bradits (Szolgáltató üzem) 186 köregységgel, 2. Harmati (Zsolnay-gyár) 184 köregységgel, 3. Tari (ÉDÜ) 182 köregységgel.
Műszaki és kögazdasági könyvnapok

A hagyományokhoz híven az 
idén is megrendezték a műsza
ki és közgazdasági könyvnapo
kat. Az ötödik alkalommal 
szervezett eseménysorozatot és 
kiállítást a Csepeli Munkásott
hon Művelődési Házában, Mar
kója Imre igazságügyminiszter 
nyitotta meg.

E könyvnapok szükségessé
gét igazolja, hogy megnőtt a 
műszaki-közgazdasági könyvek 
iránti igény, magasszintű szak
könyvek jelennek meg a Mű
szaki, illetve a Közgazdasági

Németh István rajza

-Ember en fjem 
ilyen biztos! 
ta'sra cjcndoi 
tam ?

A polgárvédelmi törzs- 
parancsnok nyugdíjba megyszeti előadó-helyettes. Elvégeztem a kétéves középfokú tűzvédelmi tanfolyamot, valamint a TÚK-tanfolya- mot, kiváló eredménnyel. Jelenleg az üzemi szb információs felelőse vagyok, elvégeztem az egyhónapos szakszervezeti iskolát.

— Úgy tudom, hogy la
kóhelyén — Szigetváron — 
is jelentős társadalmi mun
kát végez.— Igen, 1970-től az MHSZ Szigetvári Területi Tartalékos Klub, majd ugyanott a területi honvédelmi klub titkáraként tevékenykedem. 1972-től az MHSZ-nél sorköteles kiképzési csoportvezető, lövészbíró, a Baranya megyei MHSZ-nél mint tartalékos ü tóképzési bizottsági tag végzem munkámat. Három alkalommal kaptam meg az MHSZ tartalékos utóképzési osztály Eredményes munkáért kitüntető jelvényt.Gazdasági, társadalmi munkájáért több esetben részesült jutalomban, kitüntetésben. 1977-ben az MHSZ Kiváló munkáért ezüst fokozat, 1978-ban Bányász Szolgálati Érdemérem bronz fokozat és MHSZ 30 éves jubileumi emlékjelvény. 1980-ban Honvédelmi Ér

LABDARÚGÁS: Befejezés előtt két fordulóval a Szolgáltató együttese vezet két ponttal a Kutató-mélyfúró előtt, de az utóbbi egy mérkőzéssel kevesebbet játszott. Amennyiben a kutatósok megnyerik a Modellezők elleni elmaradt mérkőzésüket, bajnokesélyesként lépnek elő a Szolgáltatóval szemben. A harmadik helyen a IV. üzem áll, míg tőle lefelé a többi együttes mór csak a jobb helyezésekért küzdhet. Kellemetlen epizódok zavarták meg az idei bajnokság sportszerűségét, a III. üzem, a Kutató-fejlesztő és a II. üzem csapata összesen kilenc al-
Kiadó gondozásában. A könyv
napok célja a szakkönyvekben 
foglalt ismeretanyag közkincs- 
csé tétele, a szellemi, tudásbe
li felkészültség gyarapításának 
előmozdítása, s ezáltal népgaz
daságunk teljesítőképességének 
növelése. E célokhoz próbált 
segítséget nyújtani a szakszer
vezeti könyvtár, kiállított köny
veivel. Az érdeklődők a MÉV 
Központban, illetőleg az ÉDU- 
ben tekinthették meg a műsza
ki és közgazdasági könyvekből 
összeállított kiállítást.

demérem 10 éves szolgálat alapján, 1982-ben pedig MHSZ Kiváló Munkáért arany fokozat kitüntetést kapta meg.
— Laci bácsi! És a csa

lád?— Két gyermekem van. László a Leningrádi Orvos- tudományi Egyetemen végzett, jelenleg a Somogy megyei KÖJÁL osztályvezetője. Natasa a Szegedi Egészségügyi Főiskolán végzett, jelenleg körzeti védőnő. Feleségem Szigetváron körzeti védőnő, 1981-ben fejezte be levelező tagozaton az Egészségügyi Főiskolát. Mindketten tagjai vagyunk a pártnak.
— Több mint négy évti

zedes munka után, hogy ter
vezte el a nyugdíjas éveit?— Nem akarok leállni. Van egy kiskertem, ahol a család számára szükséges zöldségféléket, gyümölcsöt termelek. Tovább folytatom az MHSZ-munkámat, mint titkár és sorköteles kiképző. Várnak a Szigetvári Területi Pártszervezetben, ahol a fentieken kívül fogok pártmunkát végezni. No, és még ezen kívül, mint nagypapa szeretnék sokat foglalkozni kisunokámmal is.Franyó József

halommal nem jelent meg a kiírt mérkőzésre. A legeredményesebb góllövők névsorát nem tudjuk közölni, mivel nem vezették.©A III. üzemi tömegsportbizottság rendezésében október 15-ével megkezdődött a közel három hétig tartó „Lékai Kupa” kispályás labdarúgóbajnokság. A benevezett hét csapat két csoportban körmérkőzés formájában ját- sza le a selejtező mérkőzéseket,TENISZ: A vállalati teniszbajnokság október elsejével megkezdődött a III. üzemi sportpályán. Az egyéni küzdelmekben huszon- ketten neveztek, a döntőben a legjobb nyolc körmérkőzésen dönti el a helyezéseket. A páros versenyszámban 18 nevezés érkezett, de itt még csak a kiesés rendszerű selejtező mérkőzéseket játszók.ASZTALITENISZ: A női és férfi csapatbajnokság a hírek szerint 1986 januárban kezdődik a Nevelési Központban.ÚSZÁS: Azt a felvilágosítást kaptuk, hogy lesz, csak azt nem tudni, hogy mikor és hol!ASSZONY- ÉS GYERMEKTORNA: Október tizennegyedikével megkezdődött a 39-es dandár úti iskolában, tudósítás szintén akövetkező számunkban lesz.
Kovács Miklós

Felhívás!
A Mecseki Ércbányászati 

Vállalat MHSZ autós szak
osztálya a közlekedés biz
tonsága érdekében díjtalan 
fényszóró-, szénmonoxid- és 
gyújtásellenőrzést, valamint 
beállítást végez 1985. novem
ber 11-én 11.30 órakor a
Központi Irodaépület mö
götti parkolóban.

Rejtvényünk vízsz. 1., folytatva függ. 11. és 21. sorában Mark 
Twain egyik aforizmáját közöljük. Megfejtésül ezt a monda- 

I tót kérjük beküldeni a szerkesztőség elmére 1985. november
110-ig. A helyes megfejtők között könyveket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Sri... (Cey
lon). 15. Használhatatlanná tesz. 
IC. Ipari növény. 17. Árusít. 19. 
Stannum. 21. M. E. 22. Gáz — 
németül. 23. Erre a helyre. 25. 
Előre fizetett luvardíj (angol). 
27. Gyakori fém. 28. F. D. 29. 
. . . szentmárton. 31. Dolog, ügy. 
33. Börtönsziget. 34. Német né
velő. 35. Radírozás. 37. Győri 
sportegylet. 33. L. R. 4ü. Feles
leges kilói lesznek. 42. Tojás — 
németül. 44. A. K. 45. Megkü
lönböztető. 47. Tudományos 
szervezet. 43. Nyomósító szó. 
>0. Női név. 32 Sóvárog. 54. R. 
K. E. 58. Tenger — angolul. 58. 
Ízesít. 59. 13. Ü. CO. Római 49. 
12. Ilyen összefüggés is van. 
15. S. A. CC. Bal betűi. 67. Az 
t bizonyos személy. C9. Azon 
a helyen. 70. A. ö. 71. A fej 
része. 72. Eliszkolt. 74. Jelen
leg. 75. Óriáskígyó. 77. Nagy 
edény. 78. M. E. I. 79. Ráver. 
82. Erbium. 84. kötőszó. 86. Iro
dai kapocs. 83. ... dobbal, ná
di hegedűvel. 91. Cukorka.

Függőleges: 2. Megy. 3. Ta- 
nonc. 4. Páros munkád! 5. S. 
A. 6. Gratulálni kezd! 7. Sür
gető szócska. 8. Női név. 9. 
Súly rövidítés. 10. Vízinövény. 
11. Római negyvenkilenc. 12. 
Klór. 13. Szintén nem. 18. Női 
név. 20. Számnév. 23. Ilyen lá

SZMT kupa

Egy győzelem és ami mögötte vanAz elmúlt hónapban a megyei döntőkkel véget ért az SZMT Kupa versenysorozata.A több mint négyezer résztvevő lövészet, úszás, terepfutás, kerékpár, horgászat és labdajátékokban vetélkedett az elsőségért.Vállalati szinten a női és férfi labdarúgók, míg a többi sportágban üzemi együttesek szerepeltek kisebb- nagyobb sikerrel. Legeredményesebben a Szolgáltató üzem sportolói versenyeztek, az összetett bajnokságban 3. helyen végeztek, míg az ÉDÜ fiataljai a nyolcadikok voltak.A férfi kézilabda döntőt Padosék nyerték veretlenül és ennek jutalma volt három nap az orfűi sporttáborban. Labdarúgócsapatok közül a Szolgáltató együttese a legjobb hat közé jutásért küzdött, de a BÉV- től szenvedett vereséggel (4-3) kiesett, míg a Kutató- fejlesztő üzem csapata a
Könyvajánlás

Koszorús Pál: Kombinációs 
iskola.

A szerző vállalatunk dolgo
zója. A kiadvánnyal a sokk
oktatás korszerűsítését tűzte 
ki célul. Eredeti elgondolás
sal oldja meg az edzések leg
nagyobb problémáját - neve

bú rovar is van. 26. Tósztot 
mond. 27. Belső szerv. 29 ön 
— németül. 30. Kis utca. 32. 
Irányító száma: 9791. 33. Szl- 
vópapír. 36. R. I. S. 39. Szálló. 
41. Újságban szerepel. 43. I. K. 
40. Igekötő. 49. Üdítő ital. 51. 
Római pénz. 53. ötszázegy — 
római számmal. 55. Földműve
lő eszköz. 57. Korallzátony. 61. 
Női név. 63. Az SZTK elődje. 
64. Ezen a helyen. 68. Éneklő 
szócska. 71. Fanyar gyümölcs, 
73. Tanári magánhangzói. 74. 
Hová. 76. Kéverakás. 78. Jár. 
80. Tea — németül. 81. Szar
vastehén (lord.). 83. Egymásra 
helyez. 84. Testrész. 85. Taszít. 
87. M. S. 88. Fordított kötőszó. 
89. P. N. 90. Lantán. 91. Tiltó
szó.

Juhász Károly
♦

Lapunk október 1-1 számá
ban közölt keresztrejtvény he
lyes megfejtése:

Látod, a fecske útra kél. 
Hull a sápadt diólevél; 
Deres a szőlő, őszre jár — 
Ó, jössz-e már, ó jössz-e

már?
Könyvjutalomban részesül

nek: dr. Moizs Rezsöné (Köz
pont), Kósa Lajos (7940 Szent- 
lőrinc. Deák F. u. 22.), Kukái 
Lászlóné (IV. sz. bányaüzem).

döntőbe került és a 6. helyen végzett, de nem így a lányok. Kitűnő játékkal megérdemelten végeztek a dobogó harmadik helyén. Úszásban a IV. üzem szerzett dobogós helyezést (3), míg lövészetben a fiúk és lányok helytállása dicsérhető ... közülük is a II. üzemiek voltak a legeredményesebbek.Terepfutást a Szolgáltató üzem fiataljai bírták a legjobban szusszal és így a 4. helyen végeztek. Horgászatban szintén az említett üzem dolgozói voltak a legeredményesebbek, de helyezést nem értek el. Sajnos a kerékpározást nem a vállalat fiataljainak rendezték, még hírmondó sem volt belőlük e rangos versenyen.Mindezek ellenére a MÉV sportolót becsületes helytállásról és egy-egy kiemelkedő győzelemmel tovább öregbítették jó hírnevüket.K. M,
zetesen a különböző képzett
ségű versenyzők egyidőben 
történő hatékony foglalkozta
tásút.

A korábbi csoportos edzé
seknél a megoldandó problé
ma csak néhány versenyzőt 
késztetett önálló gondolkodás
ra, mert a jelenlevők egy ré
sze nem tudta megoldani a 
felállított állást, más része 
pedig szinte azonnal megol
dottá. Ezt a problémát küszö
bül! ki a kiadvány.
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A MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZÁT! VÁLLALAT DOLGOZÓINAK LAPJA

XXII. ÉVFOLYAM 22. SZÁM ARA: 2,30 FORINT 1985. NOVEMBER 15.

Tanácskozott a szakszervezeti választói értekezletNovember 2-án a vállalat szakszervezeti szervei választói értekezletet tartottak. Az értekezlet napirendje: 1. a vállalat szakszervezeti bizottságának beszámolója az eltelt öt év munkájáról. 2. A számvizsgálóbizottság jelentése az 1980— 1985. évi munkáról. 3. A vállalati szakszervezeti bizottság, a számvizsgáló bizottság, a munkabizottságok vezetőinek és tagjainak megválasztása.
VA szakszervezeti bizalmi testületének írásos beszámolója első részében a termelés és gazdálkodás terén elért eredményeinket, s meglevő gondjainkat elemezte. A VI. ötéves terv csekély mennyiségű fém- termelés-csökkenéssel számolt, gondolva az V. sz. bányaüzemi beruházás befejezésére, a II. sz. bányaüzem kimerülő ércvagyonára. Mindezeken túl a terv azzal is számolt, hogy a csökkenő vájvégi munkaerőt nagyteljesítményű önjáró gépek fogják kiváltani.A geológiai körülmények nem várt romlása, a produktív műszakszám csökkenése, a gépek beszerzése területén mutatkozó nehéz-, ségek a terv átértékelését tették szükségessé.Sajnos a kedvezőten geológiai körülmények, kivitelezési és ellenőrzési hiányosságok miatt, pótmunkákat kellett és kell még ma is végezni az V. sz. bányaüzemben. Ez komoly termelési és költségproblémákat is okoz.
VA beszámolási időszakban a vállalat előbb a 42 órás, majd a 40 órás munkahétre tért át. Ez komoly feszültséget okozott a heti 36

Megméretett öt év munkája
órában foglalkoztatottak körében, mivel az ő munkarendjük 1958 óta változatlan. Ezt csak részben ellensúlyozta az ionizációs pótszabadság, ami viszont — elsősorban — a műszakiak körében jelentett újabb feszültségforrást.A szocialista munkaverseny, a brigádmozgalom segítette az üzemi, vállalati feladatok megoldását, az önként vállalt kommunista műszakokon történő részvétellel dolgozóink anyagilag is hozzájárultak a társadalmi, politikai, vállalati célkitűzések megoldásúhoz.A gazdasági feladatok végrehajtását jól szolgálta a műszaki fejlesztés, az újítási tevékenység. A vállalatnál benyújtott újítások 75 százaléka hasznosításra került, s ez 7—8 millió forint gazdasági eredményt hozott évente.A vállalat 1983-ig a központi bértömeg szabályozás rendszerébe tartozott, évenként 4 százalékos bérfejlesztéssel. Ettől a dátumtól központi bérszínvonal gazdálkodásra tért át a vállalat, s fokozatosan, 1985-ben már 7 százalékra emelkedett a bérszínvonal.Az 1982—83-ban kapott bérpreferencia azokon a területeken került felhasználásra, ahol a legégetőbbek voltak a munkaerőgondok. Az intézkedés valamennyi bérproblémát nem tudta megoldani, de valamelyest csökkentette az elvándorlást, s egyes területeken a létszám is stabilizálódott.

VAz elmúlt öt évben a leg

több gondot a dolgozok élet- színvonalának alakulása okozta. Jóllehet a vállalati bérszínvonal 1980-hoz viszonyítva 43,4 százalékkal nőtt, mégis vannak olyan rétegek, ahol egyértelműen életszínvonal-csökkenésről szólhatunk. Ennek ellensúlyozására a szakszervezeti bizottság az eltelt öt évben arra törekedett, hogy a dolgozók részére biztosított szociális juttatások és azok reálértéke ne csökkenjen.Kiemelt figyelem kísérte a dolgozók lakáshelyzetét, még akkor is, ha a lakás és építési árak folyamatos emelkedése nehezítette e tevékenységet. A munkaerőgondok enyhítésére a VII. ötéves tervben is létszükséglet a megfelelő nagyságrendű lakússzám megteremtése, a bányász lakásépítési akció fenntartása, az építési költségek mérséklése.Sok kritika érte a munkásszállítást. A szakszervezet célja továbbra is a dolgozók munkábajárási feltételeinek javítása.Az üzemi étkeztetés színvonala üzemenként eltérő, összességében jónak mondható. Igaz, a nyersanyag- árak többszöri emelése miatt kétszer kellett a dolgozói hozzájárulást megemelni.Az üzemegészségügyi szolgálat tevékenysége javult, bár a dolgozók többször is emeltek kifogásokat egyes orvosok magatartása ellen. A fogászati ellátást érte a legtöbb kritika. Többször módosult a szervezeti rend és a rendelési idő, több

üzemorvos dolgozik, de továbbra is igény, hogy a három bányaüzemben, teljes munkaidőben orvos tartózkodjon.A SZOT kedvezményes üdültetési lehetőségei az elmúlt öt évben lényegesen csökkentek, a beutalójegyek ára emelkedett.A megélhetési lehetőségek nehezedtek, ezért jelentősen megnőtt a segélykérő dolgozók és nyugdíjasok száma. Évenként 1,5—2 millió forintot fizettek ki az üzemek segélyenként, s ezt egészítette ki a vállalat 1 millió forinttal.
VAz írásos jelentésből a terjedelem miatt csak részleteket közöltünk. A fentieken túl a jelentés, külön fejezetekbe foglalja a szak- szervezeti szervek agitációs, propaganda, kulturális és sporttevékenységét, részvételüket a szocialista munkahelyi demokrácia gyakorlásában, valamint vezető, irányító, ellenőrző tevékenységüket.A szakszervezeti bizottság beszámolójához Mészáros 

István, a vszb titkára fűzött szóbeli kiegészítést. Tájékoztatta a választói értekezletet az előkészítő munkáról, a szerzett tapasztalatokról. Kihangsúlyozta, hogy jól bevált a bizalmi és főbizalmi rendszer, s hogy a testületek többsége felelősségteljesen irányítja alapszervezeteik területén a munkát.Szólt a hosszú évek óta tartó gondról, az uránbányászok rehabilitációjáról, 
(Folytatás az 5. oldalon)

Az 1985. évi vállalati lefelé: Simon Ernő, és Plántek István (III. sz. az 5. oldalon.
A Nagy Októberi Szocialista Forradalom 68. évfor- Julója alkalmából politikai, gazdasági és társadalmi munkájuk elismeréseként, íz ez alkalomból rendezett ünnepségeken, az alábbi ki- tünetések átadására került sor:Az MSZMP Baranya megyei Bizottsága Kiváló párt- .nunkáért emlékplakett elismerésben részesítette: Bognár Józsefet (Szolgáltaié üzem), Csontos Józsefet ;ÉDÜ) és Eckert Pétert (Központ). A Baranya megyei Pártbizottság Kiváló pártmunkáért oklevelét vették át Balogh Ágota (Kutató-mélyfúró üzem), Tündök Sándor (ÉDÜ), Vészeli Lajos (ÉDÜ).SZOT oklevél elismerés

győztesei lentről János (IV. sz. bányaüzem) Tudósításunk Csöndör László felvétele
ben részesültek: Böngyik Péter (ÉDÜ), Imre István (Szolgáltató üzem), Rózsa Sándor (Szolgáltató üzem), Sperczel János (Anyag- és áruforgalmi főosztály), Vog- fonics István (ÉDÜ).KISZ Érdemérmet kapott Morvái Nándor (Szolgáltató üzem).Kiváló Ifjúsági Vezető elismerésben részesült Srenk Attila (III. sz. bányaüzem).Az MSZBT aranykoszorús jelvényét kapta Hrisztov B. Iván (Központ).Kiváló dolgozó elismerésben 32-en részesültek.Vezérigazgatói dicséretet 31-en, üzemigazgatói dicséretet 33-an vehettek át.A vállalati pártbizottság emléklapját 31-en, míg a vszb dicsérő oklevelét 17-en kapták.

FÓRUM
mint a KISZ 
politikai 
képzés 
új formája

— Az elmúlt politikai képzési évek tapasztalataiból és a mindenképpen! változtatási igényből kiindulva, a vállalat KISZ-bizottsága határozata alapján, az 1985— 86-os politikai képzési évet központilag szervezett fórumokkal fogjuk megoldani — mondta Hrisztov B. Iván, miután köszöntötte a mintegy nyolcvan aktívát, akiket üzemeikből iskoláztak be.Ezt a sorozatot kezdtük el október 22-én 15.00 órakor a Ságvári Endre Művelődési Ház színháztermében, ahol a vállalati aktíváknak Deák László, az MSZMP KB tagja, vállalatunk vájára tartott előadást a XIII. kongresszus határozataiból és az abból adódó feladatokról.Az előadás után konzultációra került sor, mely keretében számos érdekes kérdésre kaptunk választ. Kiss Csaba

A XIII. kongresszus határozatainak 
végrehajtása álján

A beszámoló párttag- 
gyűlések feladataiEbben az évben bőven jutott politikai esemény, rendezvény, feladat pártszerveink, alapszervezeteink részére. A XIII. kongresszusra való felkészülés, a kongresszusi események mellett és után a tanácstagi és országgyűlési választások, a szakszervezeti tisztújítási sorozat, kongresszus, de ifjúsági szervezetünk sem marad ki a sorból, a jövő év májusában összeül az ifjúkommunisták legmagasabb fóruma is, de csak a legfontosabbakat soroltam. A kongresszusi határozatok feldolgozásának is csak az elején tartunk.A pártélet, a mozgalmi munka ezekkel a többletfeladatokkal bővítve folyamatos és tervszerű. A párt munkamódszerének megfelelően pártszerveink a beszámoló taggyűlésekre készülnek. A XIII. kongresszuson megerősített szervezeti szabályzat kimondja: „A vezetőség köteles évenként beszámoló taggyűlést tartani, ezen a párttagság értékeli a vezetőség, a pártszervezet egész

(Folytatás a 2. oldalon)
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Szakszervezeti
bizottságot
választottunkA szakszervezetek alapszabályának megfelelően október 21-én került sor a Kutató-fejlesztő üzem szak- szervezeti bizottságának, az 1980. év óta eltelt időszakbán végzett tevékenységéről szóié beszámolójára és az új szakszervezeti bizottság megválasztására.;A bizalmi testület ülését 
Dfeukovics László nyitotta meg, majd Müller Károly szb-titkár ismertette az szb, valamint a számvizsgáló bizottság jelentését. A beszámolóban kiemelten foglalkozott dolgozóink élet- és munkakörülményeinek javításával, bérgondjainkkal. Megállapította, hogy az elmúlt. időszakban a vállalat és az üzem által biztosított preferenciák nem oldották mpg gondjainkat, különösen az adminisztratív állományban, a vegyipari szakmunkásoknál és a kutatóknál nagy az elmaradás. A viszonylag magas fluktuáció is részben erre vezethető vissza, hiszen a leszámoló dolgozóink egynegyede a vállalaton belül — elsősorban a bányaüzemekben és az ÉDÜ-ben vállal munkát, jóval magasabb jövedelemért. Szólt arról is, hogy továbbra sem megfelelő az étkeztetés színvonala, a silány választék és a higiéniai előírások be nem tartása mindennapos gondot jelent.A beszámoló és a hozzászólások után került sor a? szb, a számvizsgáló bizottság, az egyes munkabizottságok, valamint a vállalati értekezlet küldötteinek megválasztására.Az szb elnökének Kiss 
Gyulát, titkárának Müller Károlyt választotta meg ismét a bizalmi testület.N. G.

A szakszervezeti vitakör keretén belül Varga Mihály műszaki főosztályvezető „Műszaki haladás a termelés szolgálatában” címmel magas színvonalú előadást tartott a Ságvári Endre Művelődési Házban. Keller Gábor felvétele
A beszámoló taggyűlések időpontjaiII. SZ. BÁNYAÜZEM IV. SZ. BÁNYAÜZEMIrodai alapszervezet: de- I-es alapszervezet: no- cember 12., 13.30, üzemve- vember 28., 14.15, üzemizetői iroda. Gépészet: de- kisétkezde. Il-es alapszerve- cember 10., 13.30, gép. ebéd- zet: november 28., 14.15,lő. Szállítás: december 11., üzemi kistanácsterem. III- 13.30 gép. ebédlő. I-es kör- as alapszervezet: november let: december 10., 13.30, üze- 27., 14.15, üzemi kisétkezde. mi kistanácsterem. Il-es IV-es alapszervezet: novem- körlet: december 11., 13.30, bér 27., 14.15, üzemi tanácsüzemi kistanácsterem. III- terem. Szállítás—beruházás tanácsterem. IV-es alap- as körlet: december 12., alapszervezet: november 21., szervezet: december 5., 14.30, 13.30, üzemi kistanácsterem. 14.15, üzemi tanácsterem. Központ V-ös alapszerve- íV-es körlet: december 11., Gépészeti alapszervezet: de- zet: december 10., 15.0013.30, V. sz. bányaüzemi kis- cember 4., 14.00, üzemi ta- Központ. VI-os alapszerve- tanácsterem. nácsterem. Irodai alapszer- zet; december 11., 14.30,III. SZ. BÁNYAÜZEM Vezet: november 26., 14.00, üzemi tanácsterem. VII-esMélyszint I.: december 10., üzemi tanácsterem.15.50, Központ tanácsterem. ÉRCDÚSÍTÓ ÜZEM Mélyszint II.: december 11., I-es üzemégység: decerh- 15.50, Központ tanácsterem, bér 10., 14.00, üzemi párthe- Mélyszint III.: december 2., lyiség. Il-es üzemegység:15.50, Munkásőrkörlet. Iro- december 11., 14.00, ÉDÜ dai alapszervezet: december kultúrhelyiség. III-as üzemit., 15.00, Politikai kabinet, egység: december 3., 14.50, épészet: december 12., Központ. IV-es üzemegység: december 10., 14.00,ÉDÜ kultúrhelyiség. V-ös üzemegység: december 12.,14.00, ÉDÜ kultúrhelyiség.
15.30, Központ tanácsterem. Szállítás, bányafúrás: december 9., 15.30, munkásőrkörlet.
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Gondokról és eredményekről

A politikai 
irodalom 
terjesztőjeA III. sz. bányaüzem étkezdéjében nagy a forgalom, a délutános dolgozókat folyamatosan hozza az üzemi autóbuszjárat, a délelőttös dolgozók pedig a lépcsőzetes munkaidő befejezésével sorra érkeznek. A bejárat melletti sarokban a szokásos könyvárusítás zajlik. A két hosszú asztalon nagy a kínálat, a dolgozók szabadon válogathatnak a könyvek között és többnyire meg is vásárolják azt, amit előtte „kinéztek”. A Művelt Nép Könyvterjesztő Vállalat kiadványait és a Kossuth Könyvkiadó műveit együtt árusítja a két könyvterjesztő. Már több éve a Kossuth Könyvkiadó terjesztője Nagyné Takács 
Angyalka, aki a politikai irodalom terjesztésében kifejtett munkájáért nem is olyan régen elismerésben részesült.

— Mikor kerültél az üzem
hez?— Érettségi után, 1968- ban jöttem az üzemhez. Statisztikus, műhely-adminisztrátor voltam, majd immár tizenhat éve a bérelszámoláson dolgozom.

— Hogyan jutottál el a 
könyvterjesztésig?— A társadalmi munkába már 1962-ben bekapcsolódtam. Ekkor lettem ugyanis KISZ-tag. 1970-től az

ja, 1981-től négy évig a PEB elnöke voltam. KlSZ-tagsá- ‘gom alatt váltam párttaggá, ezelőtt tizenhárom éve. 1981-től havonta két alkalommal árusítom a könyveket.
— Melyek a legkereset

tebb könyvek?— A legtöbben a földrajzi, történelmi könyveket, lexikonokat vásárolják, sajnos a kimondottan politikai könyveket kevesen veszik.— Szeretném, ha a jövőben több segítséget kapnék a párt- és KlSZ-alapszerve- zetektől is. A könyvjegyzék alapján fel lehetne mérni hozzávetőlegesen az igényeket, s akkor talán a kereslet—kínálat' összhangját is elérhetnénk.— Az előforduló problémák ellenére szívesen végzem ezt a megbízatást...Franyó J.—Berényi T.

A beszámoló párttag
gyűlések feladatai

(Folytatás az 1. oldalról)

VI-os üzemegység: december 11., 14.00, ÉDÜ kultúr- helyiség.SZOLGÁLTATÓ ÜZEMI-es alapszervezet: december 10., 15.00, Központ. Il-es alapszervezet: december 11., 14.00, üzemi könyvtár. III-as alapszervezet: december 12., 13.30, öntöde

alapszervezet: december 10., 14.00. üzemi könyvtár.KÖZPONTI-es alapszervezet: december 5., 15.30, munkásszálló. Il-es alapszervezet: december 12., 15.30, munkásszálló. III-as alapszervezet: december 12., 15.30, Központ tanácsterem.
KUTATÓ-MÉLYFÚRÓÜZEMNovember 26., 16.00, Központ tanácsterem.KUTATÓ-FEJLESZTŐÜZEMDecember 4., 16.00, Központ, tanácsterem.ANYAG-ÉS ÁRUFORGALMI FŐOSZTÁLYDecember 5., 14.00, Anyagosztály tanácsterem.KÖZPONTPÁRTVEZETÖSÉGKÜLDÖTTÉRTEKEZLETNovember 21., 15.00, Központ tanácsterem.

éves tevékenységét, valamint a vezetőségnek előterjesztése alapján a párttagok munkáját, a pártmegbízatások teljesítését, meghatározza a főbb politikai feladatokat.”A feladat adott: 1985. november 15. és december 15. között a pártalapszervezetek beszámoló taggyűléseket tartanak. A beszámolón és az afeletti vitán kívül tagfelvétel és más személyi ügyek szerepelnek napirenden. A szervezeti élet e fontos eseményére meghívást kapnak a pártonkívüli gazdasági, KISZ- és szakszervezeti vezetők is.A taggyűlésig a vezetőségeknek sok tennivalójuk van. Arra törekszenek, hogy személyes beszélgetésen lehetőleg minden párttagnak kikérjék a véleményét. Mi áll most az érdeklődés középpontjában? Természetesen az, hogy a kongresszusi határozatok hogyan, milyen módon jelentkeznek területük politikai, gazdasági életében, miben látják a munka javításának kulcsát, az előrelépés lehetőségeit. De meghallgatásra kerül bármely gond, probléma, kérdés, ami a kommunistákat foglalkoztatja, a dolgozó kollektívákkal, politikai hangulattal, közérzetükkel, élet- és munkakörülményeikkel összefüggésben van.A XIII. kongresszus határozata leszögezi: „A szocialista építőmunka sikeres folytatásának fő követelménye, hogy erősödjön a párt vezető szerepe, tovább szélesedjen eszmei, politikai befolyása. Ehhez arra van szükség, hogy a párt maga is emelje munkájának színvonalát, fejlessze munkastílusát és munkamódszereit, a párt minden szerve, szervezete, minden kommunista tegyen eleget a nagyobb követelményeknek: mindenki a maga helyén egész tudásával, fegyelmezetten dolgozzon népünk boldogulásáért, szocialista hazánk további sikeres fejlődéséért.” A vezetőségek kettős kötelezettségükről adnak számot: egyrészt a fenti mondatokból adódóan, másrészt abból a politikai felelősségből, mely a tagság bizalmából származik. A beszámolók csokorba kötik az elmúlt év eseményeit, felelevenítik az előző beszámoló taggyűlésen felvetett feladatokat. Első helyen létünk alapja, a munka szerepel. Értékelik a gazdasági, termelési eredményeket, az irányító, szervező munkát, a végrehajtást, rámutatnak a hiányosságokra. Mind az elismerésekben, mind az esetleges elmarasztalásokban név szerint kiemelik azokat, akik arra rászolgáltak.Bonckés alá kerül a párt belső élete is. „A vezető szerep érvényesítése, a politika sikeres valóra váltása megköveteli a párt eszmei, politikai, szervezeti és cselekvési egységét.” — mondja ki a kongresszusi határozat. A beszámolóban erre is választ kell adni. Menynyire egységes az alapszervezet, a tagság, hogy áll ki nehezebb helyzetben az ideológia, a párt politikája mellett. Vállalja-e a vitát néha népszerűtlen, kényelmetlen helyzetben is. Minden párttag eleget tesz a kötelezettségeinek, vagy csak a jogait gyakorolja. Szóba kerül a párt, az állami, a munkahelyi fegyelem egy-, séges és összefüggő értelmezése, értékelése. Vajon tu- duk-e és milyen arányban egységesen cselekedni, küzdeni, dolgozni kitűzött céljainkért. Nem közömbös a párt utánpótlása a pártépítés, a tagfelvételi munka szerepe. Mindezek mellett a KISZ és a szakszervezet pártirányítása az együttműködés is elemzésre kerül. És végül a helyzetelemzésből a feladatok megfogalmazása következik. A feladatok a kollektívákra és egyénekre pártfeladatként, pártmegbízatásként jelentkezik majd. Varga Jenő
A fiatalok neveléséért
Kiváló propagandista emlékplakettNemrégiben vette át Ró
ka- László a megyei KISZ- bizottság által adományozott Kiváló propagandista emlékplakettet. Az elismerés adományozásakor kiemelték, hogy a fiatalság körében végzett propagandista tevékenységet kívánják elismerni. Róka László 1968 óta dolgozik a IV. sz. bányaüzemben, 1972-től aknászként. Gazdasági munkája mellett komoly társadalmi tevékenységet is végez, hiszen nemcsak, mint párt és KISZ-propagandista hanem mint a II. körlet párttitkára is tevékenykedik. Beszélgetésünk során óhatatlanul szóba került, hogy miként kapcsolódott a mozgalmi munkába.__ A KISZ-nek 1961-tőltagja vagyok, vagyis már a vájáriskolában beléptem. Ott is és később a bányaipariban is aktívan részt vettem a mozgalmi munkában. Amikor végül is 1968- ban a vállalathoz, az üzem

hez kerültem nem volt számomra ismeretlen. Ami viszont nagyon megragadott, hogy nagyon nagy presztízse volt a mozgalmi munkának, igencsak kapaszkodnia kellett annak, aki bizonyítani akart. Én pedig bizonyítani akartam, mert akkor is és most is elkötelezettséget érzek ez iránt a társadalom iránt.
— Véleményed szerint 

miért fontos a fiatalok kö
rében végzett felvilágosító 
munka?— Azzal kezdem, hogy a gazdasági egységben, ahol dolgozom, rengeteg fiatal dolgozik és mondhatom, sajnos fordul meg. Azt tapasztalom, hogy a hozzánk kerülő fiatalok döntő többsége alapvető ismeretekkel se rendelkezik, se politikai, se ideológiai téren. Ezeket a hiányosságokat pedig feltétlenül pótolni kell, ha azt akarjuk, hogy a fiatalok érzelmileg és értelmileg is azonosuljanak az üzem a

Róka László aknász leszállás előtt.vállalat és szélesebb értelemben a társadalom céljaival.
— A korábbi évekhez ké

pest ma mi a legfontosabb 
feladata a propagandistá
nak?— Szocialista társadalmunk iránti elkötelezettség érzését elmélyíteni a dolgozókban.Wesztl L.—Csöndör L.
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Feltörések kulcsra készen
Naponta négy-öt kerettel visszük a ciklust
Néhány perccel ezelőtt a III. sz. bányaüzem udvarán még bizony elkelt a pufajka, de most, amikor a siklót megmászva a hetedik szintre érünk, már csak távoli emlék az őszi reggel metsző hidege.A közeli vágatban a rakodógép még némán mered a mintegy ötven csille lerobbantott kőzetre, de a mögötte sorakozó üres csillék hosszú sorát elnézve, aligha fog majd unatkozni.— Nemrég sneppereltünk — újságolja Antal József, a 36-os csapat vezetője. — Még beépítünk néhány keretet, aztán lesz majd mit szállítani.Amíg társával, Kovács 
Józseffel a keretezést befejezik, eszembe jut amit 
Holub Ferenc, az V-ös körlet vezetője mondott róluk: Nagyon szépen dolgoznak, s most is 150 százalék felett állnak. A 36-os, a körlet egyetlen feltöréshajtó csapata és bizony van munkájuk elég.— Ez itt tizenhárom méteres lesz — mutat a fel-

Kovács József segédvájár és Antal József csapatvezetőBerényi T. felvételekeretezés közben.— Hát dolgoztunk is be-1 csülettel. Általában na-törésre a csapatvezető, ami- ponta 4 kor lekászálódik a forrat- ról. — Még csak két robbantás van benne. Szeretnénk mar előrébb tartani vele, hogy legalább a garatot felszerelhetnénk. , Ügy mégiscsak más lesz szállítani.Aztán a munkájáról be-

-5 kerettel visszük 
a ciklust és nagyon ritkán 
lordul elő, hogy műszak vé
gén nem robbantunk.

— Mi a legnehezebb a 
feltöréshajtásban?— Talán a feltörésfejek kialakítása, a kamrák megkezdése. Ma már nem úgy van, mint korábban, amikorszél, hogy bizony kevesen kiértünk az előírt magasértenek a feltöreshajtáshoz. s^gf,aj szinte készen is vol- Nem is igen van ra jelent- tunk veie. A feltörésíeje- kező. két, mondhatnám kulcsra-— Néhány hónapja jött készen adjuk át. Megkezd-hozzánk a Kiss Zoli. Itt ta- jük a gúlátokat, kialakítjuk nítottuk be, hogy ha vala- a szkréperkamrát, sőt mi melyikünk kidől a sorból, adjuk fel és szereljük be a ne maradjon feltöréshajtó sarabolót is. Az odaköltöző nélkül a körlet. csapatnak már csak fúrni

— Azt is mondhatnánk, kell és robbantani.
hogy ez hiányszakma? — Mikor alakult a csa-— Hát nem sok van be- Pat?lőlünk — mondja Antal Jó- — Hogy őszinte legyek, zsef. Pedig nagyon szép nemigen tudnám megmon- dani. Én hét évvel ezelőttmunka ez. Korábban én vá gáton voltam, de azt hiszem, ma már nem bírnám. Itt viszont amit nem bírok kerültem ide és úgy örököltem a csapatvezetőséget. Jólerővel, megoldom ésszel No, ütt vagyunk ismerjük meg ami nem egy utolsó OJ , ...... . .dolog, nagyon szeretek fával dolgozni.

— Ügy tudom, a csapat 
szeptemberre teljesítette az szetes, 
éves tervét.

egymás gondolatát is, de azt hiszem ebben nincs semmi rendkívüli, ez így termé-Nógrádi Gábor

A Puskás Tivadar ifjúsági szocialista brigád
A kongresszust munkaverseny III. szakaszának győztes brigádja:Kutató-fejlesztő üzem 1912-ben alakult Puskás — Milyen a brigád össze- Tivadar ifjúsági szocialista brigádja eddig nem tétele és milyen fontosabb dicsekedhetett különösebb elismerő címekkel, az tevékenységüket említenéidén azonban a kongresszusi munkaverseny győztes if- meg?

júsági brigádja címet nyerték el. Brigádunk összetétele eléggé vegyes. A tizennégy fő végzettsége a 8 általánostól az egyetemi végzettsé- 
szerint gig terjed. Ebből következik, hogy tevékenységük is eltérő. Van aki szabad ide-
teljesí-— Minek tulajdonították sabban igyekszünk 

ezt az ugrást? — kérdeztük teni feladatainkat.
Komlósi Ernő brigádvezetőt. — Véleményük— Azt, hogy a kongresz- tartósan tudják-e tartani azszusi munkaversenyszakaszt elért színvonalat?megnyertük, annak tulajdo- — Ha a munkalehetőség jében a számítógépekkel nítjuk, hogy a brigád gaz- és az anyagellátás folyama- foglalkozik, van aki fotó- dasági munkáját folyama- tos, munkánkban nyilván- zással és zenével, van aki tosan tudja végezni a jobb valóan igyekszünk teljesíte- egyéni ismereteit fejleszti, anyagelátás miatt. Nem tu- ni vállalásunkat. van aki családjával töltidóm mennyire köztudott, — Miben szeretnének még minden szabad idejét, hogy a Gamma Műveknek javulni az elkövetkezendők- — Abban, hogy kíváncsi is végzünk munkát, így a ben? szemmel figyelünk a világtöbbféle munkalehetőség és — Anyagi lehetőségeink- ra, a politikai változásokat a gyártmányfajták kiszéle- tői függ, hogy mennyi kö- nyomon követjük, megegye- sedéséből következően min- zös rendezvényt tudunk zünk. A segíteni akarás szép dig van mit dolgoznunk, szervezni. Ezek nagyon fon- példája volt, hogy a brigád Nem kevés a szerepe a bri- tosak, mert kötetlenségük le- minden tagjának egyöntetű gádban a munkatársi kap- hetővé teszi, hogy más-más véleménye alapján, egy na- csolatoknak sem. Ugyan- oldalról is megismerjük pi fizetésünket elküldtük a csak szerepet látok a gaz- munkatársainkat és tud- Berhida, Peremarton föld- dasági munkavégzés felien- junk egymás gondjáról, ba- rengéssújtotta vidék nyug- dülésében a vgmk megala- járói. Ez megint csak kö- díjas és egyedülálló lakói- kulásának is. Brigádunk zelebb hoz minket egymás- nak megsegítésére ■— fejez- majdnem minden tagja részt hoz és mindennapi mun- te be a brigádvezető.vesz a vgmk-ban és gyor- kánkban ei tükröződik. Nagy Géza

&

A Kállai Éva szocialista 
brigád vállalásaVégigtekintve a két hosz- rólag asszonytagot számláló szú sor első világháborús brigádból tízen szorgoskod- katonasíron, a legkisebb el- nak a síroknál, melyet 1980- fogultság nélkül is ezek a ha- tói folyamatosan végeznek, talmas parcellának legszebb A brigád minden tagja vi- sorai. És szerintük még min- dékről bejáró és mégis válóig akad rajta tennivaló, lalták a rendszerességet Mégis az ő tóblafeliratuk: megkövetelő társadalmi „a MÉV ÉDÜ Kállai Éva munkát. Pécs megyei városszocialista brigád gondozza” T?nácsa szintén értékelte . , , , odaadó munkájukat. Aza legszerenyebb. „Egy napot Pécsért” moz-A kerek egy tucat, kizá- galomban mindhárom dip-_ __________________________________ lomát (1981 bronz, 1982I ezüst, 1984 arany) megkapták már.

Látogatás a Csepel 
Autógyárban
A Fürst Sándor és a Váci Mihály 
brigádok kapcsolataiírásunkban egy olyan bri- Záhonyi László, a brigád tód életébe pillanthatunk vezetője büszkén meséli, be, akik nem a MÉV-nél, hogy a brigád átlagéletko- lanem a Csepel Autógyár- ra 35 év, nem túl fiatal, de □an dolgoznak, Állami-díja- szakmailag magasan kvali- sok, a MÉV IV. sz. bánya- fikáit tagok alkotják a szo- üzem 71-es Váci Mihály if- cialista brigádot. 1985-ben a júsági brigád — ahogy meg- brigádból 5 fő kapta az Ál- iogalmazták — testvér bri- lami-díjat.íádja. Ez a nagyon magas elis-A Csepel Autógyárat 1949- mérés a szakmain kívül mit >en alapították a volt Du- is takar? Azokat a meg- lai Repülőgépgyár terüle- mozdulásokat, felajánláso- sn, ahol egy-két hangár ki- kát, munkákat, melyet 1985 ételével romhalmaz volt. eiső félévében a brigád vég- 4égyszáz ember dolgozott zett: a szigetezentmiklósi isikkor, mint alapító, jórészt kólát patronálják, kirándul- Veiss Manfred-alkalmazot- m vitték a gyerekeket, a ak voltak a felszabadulás húsz költségét a brigád fi- >lőtt. zette (8 ezer forint), HÉV-Ma ebben a gyárban 9 megállót parkosítottak, a la- □zer ember dolgozik, 35 ezer kotdepen is tegeztek par- kositast. 1984-ben 10 darabizervókormányt gyártanak spanyol licenc alapján és tt készítik az önjáró al- /ázakat is. Ez a i világ alvázgyártói kö-.a+4- nr, k sóui uiuuüA, ztz. ciau iciv□1. a csuklós autóbuszokból ben hét újítást adott beök azok, akik két műszakban ruhakiadók és takarítók az üzemben — minden látványosság nélkül, zik, ahol 22 munkaütemből Munka után igyekeznek ha-

rokkantkocsit készítettek el önköltségen, a mozgássérül- evár tek szövetségének. Idén egy kocsit ajándékoztak a rászorulónak. Az első félév- a□edig itt készül a legtöbb. brigád’, ebbő^ haro.™ mua‘ A Fürst Sándor brigád, a kavedelm., négy újítás szak-71-es csapat vendéglátója, azösszeszerelő üzemben dolgo- lalt érteke meghaladja az

Október 15-re elsőnek telje Jtette éves tervét a Kutató-mélyfúró üzem M—12 szocialista brigádja. 3022 folyóméter fúrás lemélyítésével az árbevételi tervüket 7,2 millió forinttal teljesítették, miközben az önköltséget oly módon sikerült csökkenteni, hogy 1,1 millió forint nyereséget hoztak. Egyed Imre felvétele

za, de nem is tehetnek mást, hisz otthon is a rengeteg tennivaló várja őket. Viszont amit vállaltak, azt — nem adminisztrációs úton — lelkiismeretesen végzik.Csak mindenki ennyit tenne a városért.írta és fényképezte:Keller Gábor

egymillió forintot. A vasas1 ütemet véeeznek az ön iá iparág brigádjai felé felhí- i ütemet vegeznek az ónja vásokkal fordultak: 40 év—.0 alvázak kialakítása so rán ők rakják helyükre a motort, víz-, levegőcsöveket. 17—18 fős munkakollektíva, melyből 15 fő alkotja a Fürst Sándor brigádot. Egy-egy új dolgozó-
40 óra társadalmi munka címen, s ehhez sok brigád csatlakozott. A csepeli brigádok a környező tanácsok — ahol a dolgozók többsége lakik — Szigetszentmik- lós, Dunaharaszti, Taksony,, évig kell a kol- Szigethalom igényei alapjáne ktiva tevekenysegeben végezhetik a társadalmi munkát. Másik felhívásukhelytállni, hogy a szocialista brigád tagja lehessen.

vállalati és üzemi tervmutatök 
(KIEMELT) TELJESÍTÉSE az év elejétől (I.—X. lió)

VÁLLALAT:
fémtermelés fkg 
vágathajtás fm 
létszám tő
geológiai mélyfúrás m

GRCDÜSITO ÜZEM:
vegyi feldolgozás t

b Anyaüzemek:
nyersérelermelés fkg 
vágathajtás fm

100,6%
96,3%
99,6%

114,9%

99,3%

II. III. IV.
százalékban

100,3 107,0 94,8
00,6 91,9 106,9

a győzelem napja tiszteletére minden brigád vállalja egy szovjet hősi halott sírjának gondozását.A két brigád találkozásakor kihangsúlyozták a csepeliek, hogy a MÉV-nél tett látogatásuk során mélyebben betekinthettek a bányászok hétköznapjaiba, s ez a szakma iránti nagyobb tiszteletet fokozta. A két brigád éledő kapcsolatát tovább mélyítik.
Tóth János
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1. A III. sz. bányaüzem dol
gozói a következő problémákat 
vetették fel: A szállón lakó dol
gozók sérelmezik, hogy hétköz
napon a szálló éttermében nincs 
reggelizési lehetőség. A kertvá
rosban lakók nem értik, hogy 
minek az alapján határozták 
meg a lül-es gyorsjárat útvo
nalát és megállóit, így a reg
geli járat nem jó sem a mun- 
kábajáróknak, sem az óvodás 
és iskolás gyermekeknek. Mi
kor lesz megfelelő színvonalú 
a PMSC-pálya nézőtere?A. kérdésekre Cserna Sán
dor' munkásellátási osztály- vezető, dr. Kiss Elemér, a Volán 12. sz. Vállalat üzemigazgatója és Sághi Sándor, a PMSC ügyvezető igazgatója válaszoltak.CSERNA SÁNDOR: — Az étteremben a reggelizésre 6:30 órától —» kivéve vasárnap és ünnepnapokon — lehetőség van. A munkás- szállón elhelyezett dolgozók a reggeliztetést nem igénylik, feltételezhetően az üzemben történő reggelizések miatt. Reggelizési igénynyel 1 fő szállólakó él. A vasárnapi és ünnepnapi étkeztetést" 'á két vállalat közös megegyezésével szüntet-, tűk meg, az alacsony étkezői létszám miatt, azzal a feltétellel, hogy amennyiben az étkezői létszám az 50 főt meghaladja, úgy az étterem vasárnap és ünnepnapokon is üzemel. A vasárnapi és ünnepnapi étkeztetést a szállón lakó dolgozóinknak az Olimpia étteremben biztosítjuk. Jelenleg is a szombati étkezők átlagos létszáma 18 fő a Ságvá

A Ságvári Endre 
Művelődési Ház 
novemberi pogrambjából

Stúdiógaléria
19-től december 3-ig: Ex Lib

ris és Kisgralika Európában. A 
kiállítássQrozat keretében ké
szült alkotások Lengyelorszá
got mutatják be.

Koncert
26- án 19.00 órakor: A MEV 

koncert íúvószenekara minősí
tő hangversenye. Vezényel: 
Apáthy Árpád,.

Színházjáró busz 
■ 30-án 15.00 órakor: Színháziá- 
ró busz indul Zalaegerszegre. 
Iszaak Babel: Húsvét. A Heve
si Sándor Színház előadása. 
Részvételi díj: 200 forint.

Pécsi Nemzeti Színház 
19-én és 26-án 19.00 órakor:

Örkény István: Forgatókönyv. 
A Pécsi Nyitott Színpad elő
adása.

Kamaraszínház
18-án: Csehov: Ivanov. A bu

dapesti Metró Színpad vendég
játéka.

Szereplők: Hollós! Gábor, Tar- 
csa Zsuzsa, Kovács Gabriella, 
Fenyő Ervin, Schreil András, 
Antalffy Ottó, Fekete László, 
Sántha Teréz, Spitkó Viktória, 
Gyuráz Károly. Rendezte: Mé
száros Tamás. Belépődíj: 30 fo
rint.

21-én: Candida (Jókai/A bér
let).

27- én: Candida (Jókai/A bér
let).

28- án: A kaktusz virága.
29- én: Candida (Szabó S. bér

let).
Az előadások 19.00 órakor kez

dődnek.

Ságvári Mozi
16- án: Rocco és fivérei (olasz 

film).
17- én: Erotikus képregény 

(japán film).
23- án: Nem férünk a bőrünk

be (jugoszláv film).
24- én: A medvevadász (japán 

film).
3Ú-án: öt láda aranyrög (fran

cia film).
Az előadások 16.00 és 18.00 

órakor kezdődnek.

ri étteremben. Az Olimpiában vasárnap és ünnepnap az étkezést igénybevevők jelenlegi létszáma 1—2 fő.DR. KISS ELEMÉR: — A 101-es járatnak nem az a célja, hogy az 1-esről elelvonja az utasokat, hanem— a lakosság kívánságára— azért, hogy a két városrész között legyen egy olyan járat, amivel gyorsan lehet ide-oda utazni. A munkába és iskolába járásra továbbra is ott van az 1-es járat, ami 5—7 percenként közlekedik, a 101-es pedig csak félóránként. Az útvonalat úgy választottuk meg, hogy a városrész olyan területeit érintse, ami az 1-es járattól távolabb esik. A Mecsek vendéglői megállót azért iktattuk be, mert a városnak arra a részére Kertvárosból semmilyen járattal nem lehet közlekedni.SÁGtII SÁNDOR: — A Mecseki Ércbányászati Vállalat segítségével mindkét kapu mögött betonlépcsős állóhelyet alakítunk ki, a nyugati oldalon október 21- én már a zsaluzási munkálatokat végezték. A munka olyan jó ütemben halad, hogy valószínűleg ez évben a keleti kapu mögötti lelátó is elkészül. Az ülőhelyi lelátópadok teljes kicserélése is folyamatban van, amit más vállalatok végeznek. Áhelyezzük a kijáratot és még néhány hiányosság megszüntetésére is sor kerül. > Gácsi Mátyás
Egy ember, 
aki valaha

Csehovot mindig a kisember érdekli novelláiban is. Vagyis a hatalom és a kisember viszonya, amely drámákat hordoz magában.A cselekvés műfajában a történetek színpadán szól a cselekvésképtelenségről. Ez hozza magával az oroszországi értelmiség drámáját. Az Ivanov cselekménye nem több egy novellánál. Ivanov á darab kezdetekor fiatalember, de lelkileg már belerokkant abba, hogy kilóg a sorból. Valamikor még próbált valamit kezdeni az életével, de akaraterő híjián hamar belefáradt és abbahagyta a munkát.„Voltam fiatal, lobogó, őszinte, okos ... dolgoztam és reméltem, tíz másik helyett, szélmalmokkal verekedtem ... És íme, most milyen kegyetlen bosszút állt rajtam az élet, amellyel csatáztam. Kettétörtem. Harmincesztendős fejjel milyen öreg vagyok, házikabátot vettem fel. Nehéz fejjel, lusta lélekkel, fáradtan letérten, lerongyoltan, hit nélkül, cél nélkül, mint az árnyék tengődöm az emberek között és nem tudom ki vagyok, miért élek, mit akarok.”Csehov a szomorúság nevében beszéltet mindenkit, talán ez a dráma kulcsszava. Vagyis a felesleges ember '— aki gondolkodik, tevékenykedik, s mégsem tudja megvalósítani önmagát — külsőleg mindenképpen

Köiművelődést
szolgáló
vetélkedő

A Munka és Művelődésmozgalom kilenc éve indult. A közelmúltban került sor vállalatunknál a 12 legjobb brigád háromtagú csapatainak döntőbeli vetélkedőjére.A vetélkedő zsűrijének elnöke dr. Roisz Andrásné, a vállalati szb munkatársa volt. A vetélkedőt Apró An
tal Zoltán, a dr. Doktor Sándor Művelődési Ház munkatársa vezette.A videotechnika, a filmes híradóanyagok bejátszása színesebbé, de egyben nehezebbé tette a vetélkedőt.

Két szerelmes életében fordulópontot jelent a házasság. Próbálják olyanná varázsolni az esküvő pillanatait, hogy évek múltán is, ha nézik a fényképeket, érezzék szívükben az ünnepet, együttélésük kezdetének rejtelmeit.A családi élet teljessége a gyermek. Megszületése pillanatáig talány, vajon fiú lesz, vagy lány, szőke lesz-e mint az apja és kire fog majd hasonlítani. És az sem utolsó szempont, hogy mi-

• •
Ünnepi pillanatok

akart...
szomorú lesz. Bátortalan és lázadó. Csakhogy aki felesleges, aki kívül került mindenen, még tiltakozni sem tud. Csehov szomorú és okos embereket lát, akik tudnak mindenről, s nincs más kiút: csak önmaguk számára válhatnak egyre fontosabbá, s emiatt egyre feleslegesebbé.Mészáros Tamás rendezésében az Ivanov a klasszikus értelemben véve is kitűnő. Az előadás egyik legnagyobb telitalálata, hogy a mai harminc—negyvenévesek lelki állapotát ábrázolta, s ez fontos és aktuális. Kocsi László
Itt az alkalom!A színesdiázók baráti körébe új tagok jelentkezését várja a Ságvári Endre Művelődési Ház fotóköre, ezért részükre bemutatkozási lehetőséget kínál 1985. december 5-én, csütörtökön 16.00 órától a művelődési házban.Részvételi feltételek: A versenyen kizárólag vállalati dolgozók vehetnek részt. (A fotókör tagjai nem indulhatnak.)Fontos, hogy a bemutatott diapozitívek a szerző saját felvételei legyenek. Egy pályázó maximum 20 db diapozitívvel indulhat.

Nem volt könnyű a rövid lejátszott anyaghoz tartozó kérdésekre válaszolni. Ki beszél? Milyen pártfunkciója van? Milyen funkciókkal bízták meg a kongresz- szuson? Milyen nemzetközi szervezetben tölt be tisztséget? Mikor készült a tárgy? Hol? Ki az alkotója? — záporoztak a legkülönfélébb kérdések.A legjobb eredményt elért csapat az Anyag- és áruforgalmi főosztály Magyar—szovjet Barátság szocialista brigádjának csapata, második a Központ II.

lyen nevet kapjon a kis jövevény — divatosat, vagy igazi magyar nevet. Sokan a vezetéknév dallamához próbálgatják a naptári neveket, mások esetleg' a családtagok egyikének utónevét tartják az igazinak. Aztán megszületik a gyerek és bürokratikus módon elnevezik Annának, vagy Viktornak.— Fontosnak tartjuk, hogy gyermekünk ünnepélyes keretek közt kapjon utónevet. Ez természetes igénye a mai szülőknek. Annyi mást, kevésbé fontos eseményt is ünnepelünk — erre az alkalomra feltétlenül kell időt szentelnünk. Régen szertartással megkeresztelték a piciket. A mai kor keresztelője a névadó — nyilatkozta az egyik fiatal apa a Szolgáltató üzem által rendezett névadóünnepségen.Az üzem is évek óta szervez névadót, hogy a szülők megállhassanak egy percre a mindennapos rohanásban és a névadószülőkkel együtt fogadalmat tehessenek — hogy gyermeküket becsülettel felnevelik, életútjukat figyelemmel kísérik és ehhez minden tőlük telhető segítséget megadnak. A háziünnepsé- gen a Karikás Frigyes úti óvodások adtak műsort, akik talán pár éve ugyanígy várták — ha akkor még nem is tudatosan — keresztnevüket, mint októberben 18 csöppség és hozzátartozóik.Kívánjuk, hogy a névhez fűzött remények valóra váljanak. Helstáb J.
A téma kötetlen. A rendezők szívesen fogadnák a portré, gyermekportré, tájfotó, épületfotó, városkép, csendélet, riport és egyéb témakörökben, utazások, kirándulások alkalmával készült diapozitíveket.A zsűri a legjobb munkákat díjazza. A résztvevők a helyszínen jelentkezhetnek a színesdiázók baráti körépe. a diapozitívek nevezése 16.00 órától, vetítés és zsűrizés 17.00 órától történik. Bővebb felvilágosítást a fotókör vezetője ad a 0-321-es telefonszámon.

Fiizy Tibor

A vállalati MM-vetélkedő első helyezett, Anyag- és áruforgalmi főosztály csapata: Szentesne Szépe Klára, Jeney István és Koszorús Pál.Rákóczi Ferenc, a harma- Roisz Andrásné zsürielnök dik a Kutató-fejlesztő üzem acita át a legjobb felkészült- Winkler Lajos szocialista séget tanúsító brigádok képbrigád csapatai vesznek részt viselőinek.a november 28-án sorra kerülő városi döntőn. ^r*-a és fényképeze:A vetélkedő díjait dr. Keller Gábor
A férj és a feleség 

együtt varrtak

Tessék figyelni, 
mert most csalok!„Idetolom, odatolom a szabásmintát és kitalálom, hogy kell a legkevesebb anyagot felhasználnom.” Mint annak idején az iskolapadban, úgy ülnek a lány ok-asszony ok 17—50 évesig, ötös csoportokban a Ságvári Endre Művelődési Ház kezdő szabás-varrás tanfolyamán.Ahogy meghallottam ki a tanár, rögtön eszembe jutott a sok szép régi emlék. 
Szöllösi Kálmánná, Klári néni volt leöweys osztályunk egyik legkedvesebb tanára. A gyakorlati órák keretén belül tartott szabás-varrás, kötés, hímzés sokunk ruhatárának felújításához, bővítéséhez járult hozzá. Ha valami nem úgy sikerült, mint szerettük volna, Klári néni rögtön kézbe vette — „na mutasd” — és máris jól állt a szoknya, helyére került a szűkítő.Itt most mindenki szorgalmasan szerkeszt a füzetébe, másolja a táblán levő precíz mintákat, Klári néni dicséri „diákjait”.— Jó, nagyon szépen csinálják.A tanfolyam anyaga: divatismertetés, anyagvásárlási tudnivalók, mértékvétel, alapszoknyák szerkesztése, varrógép kezelése, gyermekruha-szerkesztés.

— Ennyi év után, nyug
díjasként miért vállalja 
még mindig Klári néni ezt 

\ (t fizikailag is fárasztó mun- 
{ kát?— Nem tudok megállni, nagyon szeretem csinálni. Még most is rendszeresen járok szabászati ankétokra és divatbemutatókra az In- tercontinentálba. Az új fazonokat muszály továbbadnom, nem tudok nyugodni. A pénz az utolsó szempont, de természetesen jól jön a pedagógusnyugdíjhoz. A férjem betegsége miatt csak két csoportot tudok vállalni, ha az állapota javul, megyek a Hőerőműhöz is, ahol várnak már rám.

— A divat mindig visz- szatér. Kicsit variálnak rajta, de egy jó minta mindig használható. Ezzel a csoporttal a múlt héten indultunk, de már túl vagyunk a hat alapszoknya szerkesztésén. Már előre várom, mikor kezdünk. Egy idő után barátivá, jó hangulatúvá válik a társaság. Most is olyan nagy volt az érdeklődés, hogy ketté osztottuk a csapatot. Péntek délelőtt járnak a gyesen levők és az idősebbek, szerda délután a dolgozó nők. Volt már férfi „tanulóm” is. Egy bányatechnikus, a feleségével. A férfi rajzolt, szerkesztett, az asszonyka figyelt és otthon együtt varrtak. Itt is vannak most nagy asztalok a szabáshoz, és varrógépek a gyakorláshoz. Közben magamnak is varrók néha egy-egy modernebb ruhát, más ha úgy kézben is látják.Kíváncsi voltam, ki miért vállalkozott a tanfolyamra. Szép Lászlóné, a 24 éves anyukának két kislánya van:— Rájöttünk, hogy így lényegesen olcsóbban jövünk ki — mondja. —Egy 250 forintos pizsamát a gyereknek ki tudok hozni körülbelül 70 forintból. Teljesen kezdő vagyok és sokat várok a tanfolyamtól.
Rausch Istvánná úgy gondolja, hogy ha nagyestélyit nem is, de a mindennapi ruháit majd maga fogja varrni.Az egyik 21 éves lány most fejezte be tanulmányait, eddig nem volt lehetősége rá.— Most végre olyan ruhát varrhatok magamnak, amilyent akarok — mondja bizakodva.Voltak olyanok is, akik több varrónővel megjárták már. A legtöbben nagy reményekkel vágtak neki és remélem, sikerül olcsón még csinosabbá válniuk.S.-né F. A.
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Pályakezdő
tizenéves

Búzás Zsolt
A Szolgáltató üzem tanműhelyéből kikerült szakemberek közül évről évre többen helyezkednek el a vállalatnál. Ez írható a szociális körülmények javára éppúgy, mint a szülők hatására. S nem elég megszerezni a friss szakmunkást, meg is kell tudni tartani. Vajon befogadják-e őket a régiek, megtalálják-e számításaikat a külszínen, vagy a bányában? 
Búzás Zsolt külszíni lakatos a III. sz. bányaüzemben, két évig a Szolgáltató üzemben tanult.

— Mi motivált arra, 
hogy más környezetben új 
közösségben kezdj hozzá 
felnőtt éveidhez?— A szolgáltatónál két üzemegységet ismertem meg tüzetesen. Könnyen oldódó típus vagyok, így hamar beilleszkedtem a kollektívába. Hogy mégis átpártoltam, annak elsődleges oka a magasabb fizetés. De közrejátszott édesapám agitálása is, aki szintén itt dolgozik.

— Nem bántad meg a cse
rét?— Mindenhol dolgozni kell. Mint már mondtam, könnyen barátkozom, így itt is hamar befogadtak. Anyagilag jobban jártam, bánkódásra nincs okom.

— Bizonyára még szüléid
del laksz együtt, de tervez
geted már a saját otthono
dat.— Töttösön lakom a szüleimmel és két öcsémmel. Jelenleg külszíni állományban vagyok, de szeretnék majd lekerülni a bányába. Akkor lassacskán össze tudok gyűjteni egy kis pénzt saját lakásra. Nem hajt a tatár, az otthoniakkal is jól kijövök.

Ádám Ferenctől, a gépészeti csoport vezetőjétől érdeklődtem Zsolt felől.— Szorgalmas és ügyeskezű. Sok fiatallal ellentétben nem hátrál meg egy- egy bonyolultabb feladat elől. Az egy év alatt nem kerültem konfliktusba Zsolttal fegyelmi kérdésben sem. Annak ellenére, hogyKISZ- en kívüli, bármilyen társadalmi munkára kapható.A csoport idősebb tagjai is hasonlóképpen vélekedtek a magsa vörös hajú tizenévesről.
Helstáb J.—Berényi T.

Megméretett öt év munkája
(Folytatás az 1. oldalról)s arról, hogy a kormányzat gyors, határozott intézkedését várják ennek orvoslására. Az elmúlt öt év tevékenységének értékelése mellett a jövő fő feladatainak megfogalmazásáról is szólt, így arról, hogy az uránbányászat különleges korkedvezményes rendszere bevezetésre kerüljön. Kormányzati szinten szükséges biztosítani a gazdálkodási feltételeket, a műszaki fejlődés, a mélybányászat követelményeinek összhangjában. A BDSZ és az Ipari Minisztérium segítő támogatása fc:ükséges ahhoz, hogy a kormányzat tekintse át a vállalat dolgozóinak jövedelmi helyzetét. Azért, hogy helyre álljon az úgynevezett különlegességi pótlék presztízse és megszűnjön az ebből adódó bérfelszültségek nagy része. Szólt arról is, hogy a vállalat múltja, je- ene és jövője, s annak sikere nem képzelhető el a kollektíva, a szocialista brigádok közösséget formáló tevékenysége nélkül.

VA szóbeli kiegészítő után terült sor a hozzászólásokra. Tizennyolc küldött leért js kapott szót.
Dani Ferenc (III. sz. bányaüzem) küldött a III. sz. bányaüzem sikereiről be- ;zélt bevezetőjében. Majd izólt a klimatikus, a mélyülő bányászat, a rehabilitáció gondjairól. Jogos munkavállalói elvárásként sürgette a gondok megszüntetését, azért, hogy a bányászok egészségesen vonulhassanak nyugdíjba. Beszélt a bányászbérek emelésének sürgősségéről, a bányamunka rangjáról.
Kecskés József (II. sz. bányaüzem) a rehabilitáltak jutalmazási fonákságairól, a résznyugdíj bevezetésének lassúságáról, a már 25 évé tért, fedett buszvárók hiányáról beszélt.
Hrisztov B. Iván, a vállalati KISZ-bizottság titkára az ifjúsági szocialista brigádok helyzetéről, az érdek-
Vájárvetélkedő
A politikai felkészülés 
gyengébben sikerült1985. október 18—19-én jndezték a hagyományos 1 minek mestere szakmai- olitikai vájárvetékedő vál- ilati döntőjét.A vetélkedőn részt vehe-;tt minden szakirányú íchnikusi, vagy felsőfokú égzetséggel nem rendelke- ő vájár, aki 1950. januárután született.Idén a gyakorlati rész lebonyolítása a II. sz. bányaüzem feladata volt.A gyakorlati vetélkedőhöz hat közel azonos műszaki jellemzőkkel és eszközfelszereléssel rendelkező munkahelyet jelöltek ki a csapatok részére. A sorsolás előtt dr. Tisza István főmérnök ismertette a munkahelyek műszaki jellemzőit, a biztosítás és szállítás módját, a munkahelyek állását. Az elméleti verseny induló pontszámait az öt órai effektív vájvégi munka teljesítmény-százalékai

képviseletről, a sportmozgalomról, egy tömegsportbázis kialakításáról, a fiatalok la- káshozjutásának nehézségeiről szólt.
Horváth Sándor (ÉDÜ) az üzem rekonstrukciós munkáiról, az alacsony bérekről, az emberhiányról, a helyenkénti rossz munkakörülményekről, az új táppénzes rendeletről, a korkedvezményről, a nehezedő életvitelről és arról beszélt, hogy a külszíni üzemek is részesüljenek bérpreferenciában.
Szomolányi Ildikó (Kutató-fejlesztő üzem) a műszakiak bérhelyzetéről, az újítások, találmányok, a műszergyártás, a kádergondok zökkenőmentes megoldásáról beszélt.
Müller Jánosné (Anyag- és áruforgalmi főosztály) a vállalat anyagbeszerzési éá szállítási gondjairól, dr. 

Tóka István, a nyugdíjas alapszervezet titkára pedig a közel ezer embert tömörítő közösség gondjairól szólt.
Lantos Pál és Harsányi 

József (Szolgáltató üzem) mindarról beszéltek, amik ma már a külszíni üzemek napi gondjaivá lettek. A bérhelyzetről, a szociális juttatásokról, a 31 forintos napidíjról, a drága balaton- mária-fürdői kempingről, a védőruhákról, a terhek egyforma viseléséről.Neubauer József, az SZMT titkára, hozzászólásában arról beszélt, hogy a felvetett gondok másutt is jelentkeznek, de éppen ezért megvalósításuk országos szinten válhat valóra. Az elhangzott észrevételek jogosak, az SZMT azon van, hogy a kérések megvalósuljanak, bár több dolog esetében türelemre van szükség.
dr. Korompai Péter, a BDSZ titkára a közelgő kongresszus határozatai javaslatáról beszélt, őszintén, nyíltan, helyenként fanyar humorral szólt a bányászatot érintő gondokról. Szólt az anyag- és energiagondokról, a szénbányászok helyzetéről, az energiahordozók

alapján kapták a versenyzők. A munka végeztével az eddigi vetélkedőkön megszokottaknál szorosabb volt a mezőny, ami bizonyítja, hogy a II. sz. bányaüzemnek sikerült biztosítania az egyenlő munkafeltételeket.A szigorú gyakorlati zsűri a technológiai szabálytalanságokra kérlelhetetlenül levonta a pontokat. A munka sérülés- és probléma- mentesen, forgatókönyv szerint zajlott le.Az első észrevehető pontszám szóródás a totónál alakult ki, volt 40 százalékos és 90 százalékos teljesítmény egyaránt. A totó témakörei : ÁBBSZ, ÁRBSZ, bányavillamosságtan, bányagépészet, aktuális bel- és külpolitika. Ezután a társaság ketté vált és megkezdődött külön termekben a szakmai-politikai szóbeli. A szakmai szóbelinél 70—80 százalék körüli pontszámokat értek el a versenyzők.

kal történő takarékosság fontosságáról. Bejelentette, hogy folytatódik a bányászlakás építési akció, eldőlt, hogy a jövő évben 4 százalékos béremelésre kerül sor, de a szén-, uránbányászok 2 százalékos plusz kiemelésben részesülnek.
Kovács István, a vállalati pártbizottság titkára, hasonló nyíltsággal és őszinteséggel szólt a gondokról, bár hangjában érződött a türelmetlenség a gondok enyhítéséért. Az eddig elért eredményekért köszönetét fejezte ki a vállalati kollektívának, s az elkövetkezendőkre nézve további türelemre és becsületes helytállásra szólította fel.Az értekezlet második felében a vállalati szakszervezeti tisztségviselők és különböző küldöttek megválasztására került sor. A jelölőbizottság javaslata alapján titkos szavazással a bizalmi testület, illetve a vállalati szakszervezeti bizottság elnökének választották 

Kukái Andrást, a II. sz. bányaüzem szb-titkárát és tikárnak Mészáros Istvánt. A vszb tagjai: Eilingsfeldné Cserkúti Katalin, a Központ csoportvezetője, Gyulai Sándor, a közgazdasági bizottság vezetője, Horváth Sándor, az ÉDÜ csoportvezetője, Koch László, a Kutató-mélyfúró üzem geológusa, Kocsor Ferenc, a Hl. sz. bányaüzem üzemigazgatója, Kokovai Imre, a II. sz. bányaüzem vájára, Kurucz István, a IV. sz. bányaüzem lakatosa, Lóránt László, á Szolgáltató üzem szb-titká- ra, dr. Moizs Rezsőné, a Központ főmunkatársa, Müller Károly, a Kutatófejlesztő üzem csoportvezetője, a szakszervezeti alapszervezet titkára; Róka Sándor, az szb munkavédelmi főellenőre és Ormándy Géza, a IV. sz. bányaüzem aknásza.Mindezek után nyílt szavazással kerültek megválasztásra a vszb mellett működő munkabizottságok vezetői és tagjai.
Veress Tamás

A politikai — amely aktu- álpolitikával és az ifjúsági törvényekkel volt kapcsolatos — gyengébben sikerült, mint általában szokott.Ami teljesen új volt: a video. Videóról játszották be az egyik feladatot — bányabeli omlasztási munkafeladatot — és ezzel kapcsolatban tették fel a kérdéseket.Az első helyezett Simon 
Ernő, a IV. sz. bányaüzem dolgozója lett 295,2 ponttal. További eredmények: 2. 
Szilárdi János IV. sz. bányaüzem, 3. Plántek István Hl. sz. bányaüzem, 4. Vár
helyi János III. sz. bányaüzem, 5. Balatincz László Hl. sz. bányaüzem, 6. Kis 
Zoltán IV. sz. bányaüzem.Az első díj átvétele után Simon Ernő elmondta, hogy idén indult harmadszor és utoljára. Minden vetélkedőjét megnyerte és rendkívül sajnálta, hogy az országos versenyen már nem vehet részt. A felkészüléshez átnézte az eddigi vetélkedők összes anyagát, az üzemen belül volt lehetősége a műszaki konzultációkra és minden kért segítséget megkapott. Szép sikerrel búcsúzott, gratulálunk.

S.-né Forr Anikó

Olvasók!
Miskolci Nehézipari Műszaki Egyetem bányamérnöki karának képviselői fordulnak Önökhöz. Egy olyan intézményé, melybenEurópában elsőként indult meg a polgári célú műszaki felsőoktatás. Ennek éppen most van 250 éve. A jubileum méltó megünnepléséhez tartozik a híres elődök emlékének felelevenítése, példájuk követése.A miskolci egyetem jogelődje Sopronban, majd még előbb Selmecbányán volt. A mai, miskolci diákélet sokat átörökölt a múlt szokásaiból, haladó hagyományaiból, ami nemcsak éltető közege egy modern egyetemváros lakóinak, hanem összekötő kapocs is a mai és a volt diákok, az oktatók és a gyakorló mérnökök között. Olyan egyetemen és karon ajánlunk fel tanulási lehetőséget, ahova ma is szívesen, szép emlékekkel járnak vissza az egykori diákok, amely intézmény fejlődése, sorsa az egész bányásztársadalom szívügye.Ennek ellenére viszonylag keveset tudnak rólunk — még a bányásztársadalom tagjai, a bányavidékek lakói is. Ezért még az egységes felvételi tájékoztató megjelenése előtt szükségesnek tartjuk szíves figyelmükbe ajánlani a következőket: A bányamérnöki karon egységes képzés indul, amely a hatodik félévtől kezdődően szakosodik. A hajlamnak, érdeklődésnek megfelelően három szak: a bányászati, a fluidumbá- nyúszati és a műszaki földtudományok között lehet választani, ami elsősorban a bányaiparban, de több más iparágban való elhelyezkedésre jogosít.Egyetemi tanulmányaik során hallgatóink élvezik mindazokat' a jogokat, amelyek az egyetemistákat megilletik hazánkban. A tanulmányi eredménytől és a szociális helyzettől függő ösztöndíjat jó tanulással, pályamunkákkal, dolgozatokkal, feladatok megoldásával elérhető díjakat, kitüntetéseket kaphatnak.

(Folytatása következik)

Biztonságtechnikai
értekezlet
A legtöbb baleset figyelmetlenségből eredA harmadik negyedév balesetelhárítási és egészség- védelmi helyzetéről tanácskoztak október végén avál- alat és az üzemek bizton- ágtechnikai szakemberei. az írásos beszámolóból jgyebek között az is megalapítható, hogy a három íapon túl gyógyuló balese- ,ek személyi okai között továbbra is a sérültek figyelmetlensége áll az első he- .yen. Az előző időszakhoz .épest sajnos vállalati szin- .en valamelyest emelkedett j gyakorisági szám és rom- .ott a kiesett műszakszám- vnutató is.

Madarász István, a II. sz. jányaüzem biztonsági mérnöke arról szólt, hogy a munkabalesetek túlnyomó vésze elesés, elcsúszás következménye. Kitért a rehabilitáció problémájára is. Az üzemben teljesen telítet- .ek azok a külszíni munkakörök, amelyeken megváltozott munkaképességű dolgozókat foglalkoztatnak. Jgyanakkor a föld alatti nunkakörökben csaknem katasztrofális a létszámhi- íny, pedig tudnának olyan munkahelyeket biztosítani í rehabilitáltaknak is, ahol légútvonal közelében aránylag friss levegőn dolgozhatnának.
Pethő Ernő, a III. sz. bányaüzem főmérnöke arról szólt, milyen nehéz a balesetek személyi okait megállapítani. Ugyanis a dolgozók az esetek többségében a vizsgálatok során nem tárják fel a teljes igazságot.
Horváth Kálmán, a IV. sz. bányaüzem főmérnöke arról számolt be, hogy Pe- tőcön is hasonló problémákkal küzdenek, mint a másik két bányaüzemben. Az adott időszakban súlyosabb

balesetek nem voltak, de to
vábbra is gyakoriak a ki
sebb sérülések. Ezek több
sége furcsa módon nem a 
legveszélyesebb munkahe
lyeken következik be. Ezek 
egyik oka az is lehet, hogy 
az emberek — tartva a 
prémiumelvonástól — szán
dékosan félrevezetik a biz
tonságtechnikai szakembe
reket. Szólt arról is, hogy 
bizony akadnak gyanús dol
gok és visszaélések a táp
pénz körül. A balesetek 
csaknem felénél ugyanis 
nem vagy csak alig látható 
külső sérülés. Riasztóan sok 
például a derékrándulás. A 
főmérnök beszámolt arról 
is, hogy a közelmúltban ki
hajtott két léggurítóval je
lentősen javult a szellőzte
tés.

Bokodi Géza, az üzem 
biztonsági mérnöke szólt a 
bányaszállítás területén be
következő nagyszámú bale
setről. Ezek egyik oka a 
nagyarányú fluktuáció és 
ebből adódóan az idekerülő 
fiatalok tapasztalatlansága, 
járatlansága. Elmondta, 
hogy olyan áthúzódó bale
setek is rontják az üzemi 
mutatókat, amelyek csak 
utólag jutottak tudomásunk
ra.

Varga Mihály, a műszaki 
főosztály vezetője annak a 
reményének adott hangot, 
hogy a hátralevő időszak
ban nem romlik majd a ba
leseti helyzet. Kérte a je
lenlevő szakemebereket, 
hogy szigorú ellenőrzések
kel a munkavédelmi és 
technológiai előírások be
tartatásával segítsék ezt elő.

Végezetül átadta a III. 
negyedéves baleseti ver
seny győzteseinek járó ju
talmakat, amelyet a III. sz. 
bányaüzem és a Kutató
mélyfúró üzem érdemelte 
ki. N. G.

Kedves
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Labdarugás

A bajnok Kutato-melyfuro üzem csapata. Balról jobbra {álló sor): Gál Csaba, Szilágyi Géza, Veres József, Ilámos Gábor, Darázs János, (guggolnak) Mázik Jenő, Schilling József, Zollár László. Hiányoznak: Vojtek Aurél, Szabó Ferenc. Egyed Imre felvétele
Köszöntjük a nyolcszoros bajnok

A testmozgás öröme

Hová tűni a sok gyerek?

Kutató-mélyfúróRendkívül éles küzdelem jellemezte az idei Bányász Kupa kispályás labdarúgóbajnokságot. Különösen a Szolgáltató és a Kutatómélyfúró csapatainak párviadala emelkedett ki a csatározásban.A Szolgáltató együttese mindvégig nyílttá tette az elsőségért folyó küzdelmet. A bajnokság befejezésével jobb gólkülönbséggel megelőzte a pontszámban azonos Kutató-mélyfúrót. Ezért létfontosságúnak számított az eífnaradt Kutató-mélyfúró—Modellezők mérkőzés végkimenetele számukra. Nos, a Modellező együttese a szolgáltatósoknak megnehezítette, ellenfelének pedig megkönnyítette a helyzetét azáltal, hogy nem jelént meg a pályán. Így a Kutató-mélyfúró játék nélkül 3-0 gólaránnyal, tarsolyában a 2 ponttal megelőzte riválisát és biztosan nyerte az 1985. évi bajnokságot immár nyolcadik alkalommal. Az Anyagosztály és a IV. üzem az Ifjúsági klub együttesétől veszélyeztetve külön harcot vívott a bronzéremért Hármójuk küzdelméből az anyagosztályosok kerültek ki győztesen és megérdemelten kerültek a dobogó harmadik fokára. A IV. üzem legénységének elég volt egy könnyelműség és ez a 4. helyet jelentette számukra. Kellemes meglepetés volt az Ifjúsági klub együttesének ezévi szereplése. Az év elején összeverbuvált csapat példásan helytállt és egy kis szerencsével akár dobogósok is lehettek volna.A II. üzemiek az elmúlt évi bajnokságban megszerzett előkelő 3. helyezésüket

OKTÓBER 26-án a IV. sz. bányaüzem szakszervezeti és KISZ-bizottsága tízes névadót rendezett a vállalat Központjában.

csapatát!nem tudták megtartani, csak a 6. helyen végeztek. Ennél is nagyobb meglepetéssel szolgált a III. üzem együttese. A múlt évi bajnok eléggé alulról nézheti a felette álló együtteseket. 21- ponttal a 7. helyen végeztek, de ez elsősorban annak tulajdonítható, hogy több alkalommal nem jelentek meg a kiírt mérkőzésen és ez erősen rányomta bélyegét ez évi szereplésükre. az ÉDÜ átszervezett és javuló csapatjátékkal előbbre lépett, a 8. helyre. Többéves szünet után újra pályára lépett a Központ együttese. Visszatérésük nem okozott csalódást és az erős mezőnyben a 9. hely megszerzése nem lebecsülendő teljesítmény.A Szálló csapata elsősorban sportszerűségével vívta ki a sportemberek elismerését, súlyos vereségek után is nagy elszántsággal és küzdeniakarással játszottak, és ennek köszönhető a négy győzelmük is.A Modellezők szárnyalása ezúttal alacsonyra sikerült, de előnyükre legyen írva, hogy sikerült megelőzniük a korábbi években jól szerepelt Kutató-fejlesztő együttesét, akik idei szereplésükkel csalódást okoztak.
BÁNYÁSZ KUPA 

1985. ÉVI VÉGEREDMÉNYE

1. Kut.-mf. 22 19 1 2 85 25 39
2. Szóig. Ü. 22 17 3 2 80 23 37
3. Anyago. 22 12 5 5 55 27 29
4. IV. bü. 22 11 5 6 51 40 27
5. Ifj. klub 22 11 4 7 61 44 26
6. II. bü. 22 10 2 10 48 51 22
7. III. bü. 22 10 1 11 55 39 21
8. ÉDÜ 22 8 5 9 40 49 21
9. Központ 22 5 3 14 36 75 13

10. Szálló 22 4 3 15 34 79 11
11. Modell. 22 4 — 18 31 78 8
12. Kut.-fejl. 22 3 2 17 27 76 8Kovács M.

ÜZEMI szintű villanyszerelő-vetélkedőt rendeztek a közelmúltban az Ércdúsító üzemben, a versenyen a résztvevők magas fokú fel- készülségről tettek tanú- bizonyságot. A győzelmet Vajda István szerezte meg Keserű Árpád és Keller Attila előtt.

A vállalati tömegsport-bizottság szervezéséoen megkezdődött a gyermektorna a 39-es dandár úti iskolában. Ottjártamkor szomorúan tapasztaltam, hogy a foglalkozáson mindössze négyen voltak. Megkérdeztük a tornatanárnőt, hogy mi az oka, talán a betegség?— O, nem ennyien vannak ! A korábbi években sokan voltak, mert volt propagandája. A szülők jóval a torna beindulása előtt értesültek a kezdésről.
— És most?— Most nem volt semmilyen hírverés! Az igaz, érdeklődés volt, de mivel későn indult a torna, a szülők más helyre vitték a gyerekeket, pillanatnyilag eny- nyien vagyunk.Foglalkozási időpont: hétfő, csütörtök, 17.ÜÜ—18.00 óráig. Egy órával később változik a kép, az öltözőt a felnőttek vidám csevegése tölti be. Nem csoda, a csinos lányok, asszonyok minden alkalmat megragadnak az események, történetek kicserélésére, átöltözés közben is. Az asszonytorna résztvevői jókedvvel labdáznak, amíg Deli István tanár úr sípja félbe nem szakítja a palánk alatti játékot. Közben egyre többen jönnek, közel húszán kezdik el a körök „gyűjtését” miközben újabb résztvevők kapcsolódnak be a futásba. Alaposan zihálnak a mellkasok, amikor elkezdik a gimnasztikái gyakorlatokat. 3z érthető is, majdnem féléves szünet után kell visz- szaszerezni a test fizikai edzettségét. Ahogy elnézem őket, ez nem lehet probléma ...Ezután vidám páros gyakorlatok következnek, majd a súlyzók is előkerülnek, hogy a lágy izmok rugalmassá és edzetté váljanak, sok-sok gyakorlat után. Érdeklődésemre elmondják, hogy a tornának igen fontos szerepet tulajdonítanak.A tornázok még be sem fejezték az órát, újabb résztvevők toporognak az ajtó előtt.
— ök kik? — kérdezem a mellettem álló hölgyet.

A közelgő korcsolyaidény megkezdése előtt sajtótájékoztatót tartottak a városi sportcsarnokban. TóthLászló, a sportcsarnok igazgatója szólt a legfontosabb tudnivalókról. A műjégpálya október 25-én nyitott, hétfőn továbbra is szünnap lesz, a nyitvatartási idő 9.00 —12.00, 14.00—16.00, 17.00— 19.00 óra között van. Az igazgató elmondta, hogy csütörtöki napokon délután csak a széchenyisták vehetik igénybe a jégfelületet, s majd a továbbiakban így folytatta:— Elkészült a Destarol jégfelújító gép tárolóhelyi- ségc és ez lehetővé teszi a büfé előtti tér jobb kihasználását. Csökkent a korcsolyamegőrző szekrények bérleti díja. Egy szezonra 160 forint. Ugyanakkor drágulnak a belépőjegyek, mivel az energiadíj, a fenntartási és karbantartási költségek emelkedtek. A felnőtt

Aerobikosok vagyunk, külön ben is férfiaknak tilos bejönni.Még szerencse, hogy megszólal a zene és a hangerő elnyelte a hölgy további csípős megjegyzését... inkább a gyakorlatok elsajátítására ügyelne jobban ...A társaság felveszi a diszkó ritmusát és az előtornász mozdulatait elsajátítja. Szemre is tetszetős, harmonikus mozdulatok. Gyorsul a zene, fokozódik az aerobikosok mozgása. Szívós kitartással hajladoznak, állva, ülve, sőt fekvő helyzetben is.Váljék egészségükre!Kovács Miklós

A csapatbajnokok biztosan győztek, Szigeti szoros küzdelemben lett bajnok ... Bejó Ilona ismét a női bajnok ... Herr László rutinja elég volt a pisztolybajnoksághoz.A Kutató-mélyfúró HK rendezésében október 16— 17—13-án került sor a Bányász Kupa lóverseny hatodik, egyben befejező fordulójára. 16-án a férfi kispuska versenyszám volt napirenden. Csapatban a szolgáltató nyert 548 körrel, 2. az ÉDÜ 537 körrel, 3. a IV. sz. bányaüzem 533 körrel. Egyéniben Tóth Zoltánnak (Szolgáltató üzem) jött ki a lépés, 187 kört lőtt. A 2. helyre Dömötör iratkozott fel, szintén 187 körrel (kevesebb 10-sel), míg a 3. hely Szigeti Józsefnek jutott 185 körrel. 17-én a nők vették birtokukba a lő- teret. Csapatban a II. sz. bányaüzem 508 körrel nyert az 502 kört elérő IV. sz. bányaüzemiek előtt. A 3. helyre a Szolgáltató üzem jött fel megelőzve az ÉDÜ csapatát (191—479 kör).

jegy 20, a diák 15, a kísé- rűjegy 5 forintba kerül. Idényre szóló felnőtt bérlet 300, a diák 150 forintba kerül. Ezzel egyidőben a vezetőség csökkenti a 17 féle bérletet, csak 4 bérlet lesz érvényben. A múlt évről megmaradt bérletszelvények most is felhasználhatók.Ezt követően az igazgató a városi sportcsarnok rendezvényeiről adott tájékoztatót. November 15-én és 17-én a Sopiane Kupa nemzetközi férfi kézilabdatornát rendezik meg, december 7—8-án az NB I-es labdarúgó csapatok teremtornáját tekinthetik meg a nézők, míg január 10—12. között a Gyöngy Kupa női teremfoci tornája válthat ki nagy érdeklődést, csakúgy, mint a március 13—16-ig megrendezésre kerülő Pannónia Kupa nemzeközi vívóverseny. K. M.

Kirándulás

Október 19—20-án, a vállalatunknál dolgozó lengyel bányászok kérésére kirándulást szerveztünk. A kétnapos programban lényegében Szeged idegenforgalmi nevezetességei — múzeumai —, a város történetének bemutatása szerepelt. A hétvégi kirándulás a csoport elképzelésének megfelelően jól sikerült.A város nevezetességein kívül megismerkedtek a magyaros ételekkel, valódi „saegedi muzsikaszó” mellett. A kirándulást Dunaszekcsön vacsorával, igen jó hangulatban fejeztük be. Hideg Kálmán

Egyéniben kimagaslott a mezőnyből Bejó Ilona és biztosan nyert 182 körrel. Második Polgár Károlyné (ÉDÜ) 173 körrel, 3. Benedek Sándorné (II. sz. bányaüzem) 171 körrel.18-án a pisztolyosokat szólította lőállásba a versenykiírás. Kár, hogy a III. sz. bányaüzem csapata nem jelent meg. Azonban így is izgalmas volt a verseny, mert az ÉDÜ csupán 4 körrel nyert a Szolgáltató üzem előtt. ÉDÜ 544 kör, Szolgáltató üzem 540 kör, Kutató- mélyfúró üzem 484 kör.Az egyéniben a nehéz fiúk maguk között döntötték el a sorrendet. Első lett Somogyi György (ÉDÜ) 188 körrel, 2. Bayer László (Szolgáltató üzem) 187 kör, 3. Herr László (ÉDÜ) 185 kör.összesítésben a 6. forduló alapján (a jobb 5. forduló számított) a férfi kispuska csapatban biztos ÉDÜ siker született (2691 kör), a Szolgáltató üzem (2635) és a IV. sz. bányaüzem (2627) előtt. A többi csapat a mezőny második felében végzett. Egyéniben Szigeti József (EDÜ) nyert 899 körrel, klubtársa Tari Imre előtt (896), míg egy körrel lemaradva Bradits László (Szolgáltató üzem) végzett a 3.
helyen.A nők versenyében Bejó Ilona (IV. sz. bányaüzem) pontosan annyit lőtt, mint Szigeti és ezzel biztos bajnok lett. A második helyre Ragoncsa Jánosné vereked- te fel magát 852 körrel, a rutinos Péhl Jakabné (II. sz. bányaüzem) előtt, aki 849 kört ért el. A IV. sz. bányaüzem nyerte a csapatversenyt is 2567 körrel, a magára talált II. sz. bá- nyaüzemiek előtt (2462 kör). A 3. hely az ÉDÜ-nek jutott 2448 körrel. Feltűnő a Kutató-mélyfúró visszaesése az utolsó helyre. Az elmúlt két évben ők nyerték a bajnokságot. Dicséretes volt a Kutató-fejlesztő csapatának szorgalma, akarata.A pisztolyos csapatok erőviszonya már menet közben kialakult. így az ÉDÜ biztos bajnok lett 2713 körrel, a 2. a Szolgáltató 2685 körrel és a 3. helyre jó volt a Kutató fejlesztő 2444 kör

rel. Az egyéni versenyt a rutinos Herr László nyerte 921 körrel, a második Orosz Péter szintén az ÉDÜ-ből 889 körrel, a harmadik Dávid József Szolgáltató 886 körrel, összesen 96 fő szerepelt az 1985. évi Bányász Kupa lóversenyben.Varga Béla
Sportmozaik

SPORTVETÉLKEDŐ: A válla
lati sportbizottság november 22- 
én 16.00 órai kezdettel a Köz
pont tanácstermében szellemi 
sportvetélkedőt rendez az 1945- 
től megtartott labdarúgás, ököl
vívás, birkózás és öttusa világ- 
és Európa-bajnoki küzdelmek
ből. A szervezők 15 üzemi csa
pat megjelenésére számítanak.

FÖKA-MÚKA: A MÉV sport- 
bizottsága november 30-án, a 
Hullámfürdőben hagyományos 
vízi vetélkedőt rendez üzemi 
csapatok részvételével. Kezdé
si idő: 9.00 óra. Jelentkezni le
het a vállalati és üzemi sport- 
bizottságokon.

LABDARÚGÁS: A Nevelési 
Központ sportcsarnoka ad ott
hont a sportbizottság által 
rendezendő Bányász Kupa te
remlabdarúgó bajnokságnak, 
amely január közepén kezdő
dik. Üzemenként egy csapat 
nevezhető a sportbizottságokon.

NŐI LABDARÚGÁS: Eredmé
nyesen szerepel a Kutató-mély
fúró női labdarúgó együttese a 
megyei bajnokságban. Három 
fordulóval a befejezés előtt a 
lányok a 4. helyen állnak, a 
szakvezetés az együttest a 2.-3. 
helyre várja, ismerve a hátra
levő ellenfelek játékerejét. A 
jánoshalmaiak meghívására a 
Kutató-mélyfúró együttese a 
Sopiane, Sopron, az osztrák 
DPN. Groschölein és a vendég
látók társaságában „November 
7.” Kupa elnevezésű villámtor
nán szerepelt november 9-én. 
Eredményt a következő szá
munkban közlünk.

A SZOLGÁLTATÓ ÜZEM 
sportbizottsága a föld alatti 
szállítás üzemegysége brigádjai 
részére kispályás labdarúgó- 
tornát rendezett a PMSC sport
telepén. Első a Kun Béla szo
cialista brigád veretlenül, má
sodik helyen a Kandó Kálmán, 
a harmadik helyen a Kun Béla 
ifjúsági szocialista brigád együt-
tPSP VPP'j/Ptt

ASZTALITENISZ: A Kutató
mélyfúró üzem sportbizottsága 
„November 7.” Kupa elneve
zéssel női—férfi egyéni asztali
tenisz-versenyt rendezett, míg 
a 39-es dandár úti iskolában te
remlabdarúgó mérkőzése volt 6 
csapat részvételével.

A VÁLLALATI sportbizottság 
januárban indítja a Bányász 
Kupa női—férfi csapatbajnok
ság küzdelmeit. A nők a MÉV 
munkásszállón, míg a férfiak a 
Nevelési Központban játsszák le 
mérkőzéseiket.

A MEGYEI bajnokságban sze
replő Kutató-mélyfúró női csa
pata Simon Lászlóné, Csongrá
di Ferencné és Balogh Ágota 
felállításban jelenleg a 7. helyen 
áll. Még három forduló van 
vissza és javíthatnak a helye
zésükön.

K. M.

Bányász Kupa lövészverseny 1985

Nyitott a műjégpálya


